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Omul și-a fău it automobilul ca să se deplaseze mai repede și in 
deplină siguranță. Primul deziderat a fost atins : automobilele mo
derne pot atinge azi viteza de 200 kilometri pe oră. S-ar putea 
desigur deplasa și mai repede, dar atunci s-ar ridica mai acut pro
blema securității circulației.

Or, aceasta nu este rezolvată nici acum. Odată devenit rapid, auto

mobilul, ca mijloc de deplasare utilizat de mase mari de oameni, 
n-a devenit și mai puțin primejdios. Dimpotrivă. Incit în momentul 
de față numai sportivii de performanță, cu o vastă experiență în ra
liuri, pot conduce in deplină siguranță un automobil pe orice drum 
și pe orice vreme. Tot ei ar putea de aceea găsi și cheia către secu
ritatea circulației pe drumurile publice. Dar cum ?

Documentar

SISTEMUL „OM-AUTOMOBIL"înainte de a afla cum încearcă să răspundă specialiștii la această întrebare, cum caută ei să transpună în realitate și cea de-a doua exigență a omului față de automobil, ar fi bine să știm dacă chiar ei își imaginează clar sistemul „om-automobil“ pe care îl preconizează. Din păcate, trebuie să spunem că nu. Teoria clasică consideră automobilul în mișcare ca o activitate — independentă de tot ce se petrece în jur — de executare a unei comenzi date de șofer. Automobilul poate răspunde în două feluri la această comandă : fie s-o execute și atunci urmează traiectoria dictată ; fie să n-o execute și atunci urmează o traiectorie proprie dictată de inerție, de aderarea roților la asfaltul șoselei, de forța centrifugă sau de alți factori reali, dar care scapă voinței șoferului. în care caz se spune că șoferul a pierdut controlul automobilului — maniabilitatea lui. A- ceastă împrejurare, care poate îmbrăca cele mai variate forme, nu toate cunoscute, e socotită cauza tuturor sau aproape a tuturor accidentelor de circulație.
EH Control

dincolo de limitâîn ultima vreme este avansată tot mai insistent teoria că automobilul, șoferul și drumul alcătuiesc un sistem unitar : „om-automobil-mediu". în cadrul acestui sistem, omul este veriga cea mai importantă, întrucît el e acela care formulează „misiunea"* automobilului în funcție de împrejurările date, tot el îi transmite comanda, iar apoi, prin intermediul organelor de comandă, analizează dacă comportarea mașinii pe traseu răspunde „misiunii încredințate" și, la nevoie, o corectează.Această teorie ar îngădui, afirmă specialiștii, sporirea vitezei, oricum destul de mare, a automobilelor. Cum ? Să admitem, de pildă, că un automobil nu mai e maniabil. A rămas însă intactă o posibilitate suplimentară, nestereotipă, de a acționa, creator, asupră-i, anume prin intermediul altei verigi a sistemului — șoferul. De această prețioasă posibilitate depinde în ultimă instanță menținerea traiectoriei automobilului chiar atunci cînd mecanismele sale nu mai funcționează cum trebuie. Iată un exemplu. Să presupunem că roțile din spate alunecă la un moment dat lateral ; cele din față își schimbă unghiul de rotire altfel decît impun cerințele clasice ale luării virajelor — dar în deplină concordanță cu modificarea forței de tracțiune a roților din spate —, motorul funcționează cu numărul maxim de turații, deși cutia de viteze indică contrariul și alte anomalii de a- cest fel. Dacă am încerca să aflăm cum își menține automobilul în această situație — și în altele similare — posibilitatea de a se deplasa pe o traiectorie dată, vom constata că ea se realizează nu prin aderarea roților la șosea, ei grație forței de tracțiune suplimentare a roților motoare și... parțial chiar împrejurării, aparent paradoxale, că roțile nu mai aderă perfect la șosea. Dar acest proces complicat trebuie controlat de conducătorul auto eu maximum de atenție. Conducătorul auto poate chiar interveni conștient în desfășurarea lui.Ajunși aici am ieșit din domeniul circulației clasice a automobilelor, in- trînd în altul, mai puțin cunoscut, care le permite să se deplaseze cu viteze mai mari decît cele prevăzute teoretic atît pe drum drept, cît și la viraje. Cînd șoferul reușește să mențină această viteză, el contribuie la creșterea maniabili tății sistemului „om-automobil", deci și la sporirea securității circulației.Dacă considerăm așadar maniabilitatea automobilului, limitată prin con

strucție, ca un hotar maxim ce poate fi atins, putem spune că pe specialiști îi interesează o „maniabilitate dincolo de limită". Aceasta poate fi însă studiată numai pe mașini special construite pentru sportul automobilistic, unde țelul șoferului de a atinge finișul — adică de a se menține la volan pe tot parcursul — este inseparabil de dorința lui de a ajunge primul la finiș, adică de a înainta cu o viteză mai mare decît a

celorlalți concurenți. Dar într-un asemenea caz toți concurenții se deplasează la limita posibilităților automobilului ! Și totuși fiecare din ei mai tinde către o altă limită, anume aceea a posibilităților sistemului „om-automobil" pe care el îl reprezintă în competiție.
9 O manieră individuală 

de conducereCele de mai sus se realizează aparent simplu. înaintea fiecărui raliu con- curenții se antrenează asiduu, caută noi metode și mijloace de comandă a automobilului care, după ce devin auto- matisme, să poată fi folosite în cursul desfășurării întrecerii. Cine descoperă un nou procedeu de conducere îl verifică mai întîi asupra lui însuși, iar după aceea îl comunică și coechipierilor săi. în sfîrșit, după analizarea rezultatelor obținute de toți cei care au experimentat noua manieră de conducere a automobilului, aceasta este adoptată devenind astfel un mijloc suplimentar de control în situații critice.Să ne imaginăm un autocamion de șapte tone, valsînd pe luciul unei șosele înghețate. Sau, mai bine, să urmărim, cu ochii închipuirii, desfășurarea unui recent concurs pe zăpadă pentru această categorie de mașini. Traseul originalei curse era marcat de butoaie colorate. Greoaiele camioane luau startul în viteză și se avîntau spre un butoi central. Ajungînd cu roțile din față în dreptul lui, șoferii frînau brusc. în a- cest timp roțile din spate se învîrteau în toate direcțiile (?) împroșcînd zăpada și executînd o piruetă în jurul butoiului. După ce camionul ocolea, așadar, într-un mod neobișnuit butoiul central, se avînta din nou, în linie dreaptă, spre un butoi lateral unde repeta rotirea, apoi iar spre butoiul central ș.a.m.d. Membrii juriului priveau 

uimiți cronometrele. Și pe bună dreptate, întrucît diferența dintre durata slalomului, printre patru butoaie laterale și unul central, după metoda clasică și cea folosită de participanții la originalul concurs era de aproape un minut Metoda fusese împrumutată de la raliurile pentru automobile de curse. După întrecerea amintită mai sus, ea a fost inclusă în normele de conducere a automobilelor, e adevărat deocamdată 

numai pentru șoferii de încercare. în viitor ea urmează însă să fie generalizată.
9 Piruete 

in mijlocul drumuluiAflat la volanul automobilului, încins cu centura de siguranță, cu cască specială de protecție a capului împotriva izbiturilor de pereții mașinii, aveam senzația că alcătuiesc un tot cu sistemul pe care îl comandam. Simțeam permanent mișcarea roților pe asfaltul șoselei, la fel cum simt mișcarea picioarelor desculțe pe pămîntul reavăn. De aici și plăcuta senzație de contopire cu mașina care-1 face pe conducătorul auto stăpîn deplin asupra ei și îi asigură — în cazul realizării unui control rațional asupra propriilor mișcări — mult rîvnita securitate. Și totuși n-am putut evita accidentul; am fost lovit de o altă mașină. Lovitura a fost atît de puternică, încît m-a proiectat prin portieră și m-am trezit pe caldarîm la vreo 50 de metri de locul ciocnirii. Cum se explică accidentul ? Mașina care m-a ciocnit circula cu 80 de kilometri pe oră și conducătorul auto pierduse controlul asupră-i.Altă dată mi s-a întîmplat ca din cauza exploziei unui cauciuc să nu pot menține mașina pe partea carosabilă a șoselei, să dărîm unul după altul patru stîlpi de beton de pe margine și în final, după cîteva piruete amețitoare, să mă opresc brusc în mijlocul drumului. Din fericire pentru mine totul s-a sfîrșit cu bine.A treia întîmplare n-a mai avut un deznodămînt atît de fericit : pentru că nu izbutisem să-mi închei centura de siguranță, m-am pomenit, în timpul ciocnirii, aruncat dintr-o parte în alta a cabinei — de astă dată conduceam un camion greu — printre chei de piulițe, termosuri cu ceai fierbinte, ban

chetă și cîte alte obiecte răsărite de prin toate colțurile cabinei, pînă cînd — rostogolindu-mă de cîteva ori cu camion cu tot — am zburat de pe traseu. Cînd mașina s-a izbit cu acoperișul ca- , binei de pămînt, mai exact de un stiW^ gros de zăpadă, am fost aruncat în spinarea celuilalt șofer din cabină — ajutorul meu în raliul pentru camioane la care luam parte — și am rămas acolo într-o poziție mai mult decît caraghioasă.în activitatea mea de experimentator am avut astfel sumedenie de accidente, grave sau mai puțin grave; multe din ele provocate. Scopul ? înțelegerea tot mai profundă a tuturor aspectelor sistemului „om-mașină“ și in final o contribuție oricît de mică la securitatea circulației.Ideal ar fi desigur să nu se întâmple în general accidente și să nu fi fost nevoiți să le provocăm cu bună-știință. Dar a- tunci n-ar fi existat nici multe din măsurile de siguranță a circulației cunoscute azi. N-ar fi existat, de plidă, scheletul rezistent la solicitări de peste nouă tone în cazul camioanelor. Sau un alt exemplu.Cînd a fost schițată construcția cabinei pentru autocamionul „Z.I.L.-130", proiectanților nu li s-a cerut să-i imprime o anumită rezistență la răsturnare, la lovituri din spate și din față. Pe atunci nu se făceau în general probe de rezistență pentru cabinele autocamioanelor nici în U.R.S.S., nici în alte țări. Abia în ultima vreme, cînd statistica accidentelor de circulație a impus constructorilor de mașini să-și sporească exigențele față de automobile, au fost elaborate cerințe și norme riguroase în construcția și încercarea mașinilor.La fel stau lucrurile și în cercetării?" asupra adaptării reciproce între om și automobil. Și ele sînt de dată recentă. Iar atenția care li se acordă crește cu fiecare zi. Se prea poate, de aceea, ca într-un viitor nu prea depărtat să putem vorbi despre siguranța circulației ca despre o realitate.
N. Razincev
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CONTACTE
Șl SCHIMBURI FERTILE

Desfășurînd o vastă și intensă activitate internațională, țara noastră își amplifică mereu relațiile cu celelalte state, acționînd consecvent pentru afirmarea în concertul mondial al națiunilor a unor principii noi, democratice, de egalitate deplină în drepturi și respect al independenței și suveranității fiecărei națiuni, pentru crearea unui astfel de climat în care toate țările, indiferent de mărimea lor, să poată participa, cu cele mai bune șanse, la soluționarea marilor probleme care confruntă lumea de astăzi.Vizitele făcute de tovarășul Nicolae Ceaușescu într-o serie de state din Europa și de pe alte continente, contactele avute cu un mare număr de conducători ai unor țări cu orînduiri sociale Și politice diferite, declarațiile solemne și acordurile realizate, punînd bazele unei colaborări largi, pe diverse planuri, între România socialistă și respectivele state, s-au înscris în același timp ca o contribuție directă la afirmarea noilor principii de relații interstatale, la cauza destinderii, înțelegerii și colaborării între popoare.Pornind de la realitățile obiective ale lumii contemporane, țara noastră participă astfel tot mai activ la schimbul mondial de valori materiale și spirituale, își intensifică relațiile ae colaborare cu numeroase state de pe toate continentele, aducîndu-și un aport unanim recunoscut la normalizarea climatului internațional, la instaurarea păcii și securității în lume. „Considerăm că, acționînd unite, — a arătat tova

rășul Nicolae Ceaușescu — popoarele pot pune bazele unei 
lumi mai bune, mai drepte, eliberate de coșmarul războa
ielor, unei lumi în care fiecare națiune să se poată dez
volta liber, bucurîndu-se nestingherit de roadele muncii sale, 
de cuceririle civilizației umane**.însăși logica istoriei cere ca la soluționarea marilor probleme internaționale să participe toate țările ; într-adevăr, este în interesul tuturor popoarelor să se realizeze o largă colaborare între toate statele.în acest context s-a înscris și vizita întreprinsă în țara noastră de regele Hussein Ibn Talal al Iordaniei. Ea a constituit o expresie a relațiilor de colaborare și prietenie dintre cele două popoare și în același timp a marcat dorința reciprocă de a extinde această colaborare în toate domeniile de activitate. Cele două părți consideră că ceea ce s-a realizat pînă acum este doar un început și că vizita Maiestății Sale Regele Hussein Ibn Talal a evidențiat noi posibilități de dezvoltare a relațiilor pe multiple planuri, în special în domeniul economic.România socialistă are o viziune stenică, optimistă asupra relațiilor internaționale, o viziune ce izvorăște din concepția marxist-leninistă a partidului asupra vieții și societății, din imensa-i încredere în forța și capacitățile poporului nostru, ale tuturor popoarelor lumii, în puterea de nebiruit a omenirii de astăzi de a imprima vieții internaționale un curs nou, după chipul și asemănarea ei.

tul produselor alimentare, extinderea ei este automat frînată de o barieră psihologică, specialiștii amintiți subliniază că nu există nici un motiv pentru asemenea temeri, întrucît iradierea cu cobalt nu lasă urme radioactive. Dimpotrivă, fiind „scutiți" de obișnuitele tratamente chimice de conservare, după acest tratament cartofii devin mai „igienici". în plus, noua metodă este și mai economică.Specialiștii amintiți socotesc că tratamentul cu cobalt ar putea fi cu timpul extins și la alte alimente în vederea îmbunătățirii calității lor. Așadar, alături de cartofii „atomici", în magazine vor apărea, poate, citrice, moluște, crustacee, carne iradiate — care vor putea fi conservate pînă la un an.

Coșuri de uzină

iii'iiimi1 - "Trmnrrr*nT-Tr~~~~~——

Clima la „cerere"Pentru a se obține o recoltă și a se putea cerceta, în condițiile specifice a- le Siberiei, proprietățile unei poi plante — de la stadiul de semințe pînă la următorul stadiu de semințe — în mod obișnuit este nevoie de un an. La stația de climă artificială sau fito- tronul — cum i se mai spune — de la Irkutsk, durata poate fi însă mult scurtată, întrucît acolo clima poate fi schimbată la cerere : chiar dacă a* fără șuieră viscolul, înăuntru poate domni o „atmosferă* tropicală.J Termenul de fitotron a fost compus de un savant olandez din ■ cuvîntul gre- .cesc „phyton" (plantă!; căruia i-a-adăugat terminația „tron" de la denumirea instalațiilor de mare, putere folosite în fizica experimentală.; în felul a- cesta savantul a înțeles să pună semnul egalității între cercetările din domeniul naturii vii și acelea* din cîmpul științelor exacte.Fitotronul de la Irkutsk are nouăsprezece incinte cu climă artificială. Fiecare din ele este dotată cu aparatură modernă : termostate, traductoare, înregistratoare etc. într-o aripă a clădirii se află așa-numitul bloc al camerelor calde, cu temperaturi cuprinse între 5 și 50 de grade. în altă aripă sînt camerele reci, în care temperatura oscilează de la plus 5 la minus 70 de grade. în felul acesta este asigurată o variație de temperatură de la aceea caracteristică arșiței din timpul verii pînă la gerul Arcticii. Toate acestea permit studierea raporturilor dintre cul- 4»ri și diverși factori de mediu natural, rolul temperaturii în alimentarea minerală a plantelor, efectuarea de experiențe pentru obținerea unor , soiuri noi de cereale și altor plante rezistente și cu productivitate sporită.

peceri al rafinăriei „Novobakinsk“ din Azerbaidjan).Foto : V. Kalinin (A.P.N.)
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Cit cintărește 
un fir de praf...Balanța, acest instrument atît de util omului și cunoscut din cele mai vechi timpuri, a avut o lungă evoluție. Construită pe principiul pîrghiilor sau bazată pe deformația elastică a unui resort, ea a tins mereu către o tot mai mare precizie, stabilitate și sensibilitate, adoptînd diverse forme și mărimi în funcție de necesități, pentru ca astăzi să realizeze performanțe de-a dreptul uimitoare.Recent, anunță presa sovietică, un inginer din Moscova, Igor Serdiukov, a conceput un nou tip de balanță ultra- perfecționat, un captor pneumatic de măsură, capabil să înregistreze cu cea mai mare precizie chiar modificările survenite în greutatea unui... fluture supus procesului de uscare.Noul aparat va permite farmaciștilor să găsească regimurile optime pentru uscarea diferitelor medicamente, iar fizicienilor și chimiștilor să determine cu absolută exactitate cotele tensiunii stratului de suprafață al lichidelor, precum și existența celor mai infime cantități de praf din aer. „Balanța** lui Serdiukov va putea fi utilizată în orice domeniu, dar mai ales în acelea în care trebuie efectuate cîntăriri cu o precizie de fracțiuni de miligram (pînă la 1/10 000 mg).Construcția ei este extrem de simplă ; instrumentul nu seamănă cu nici unul

din aparatele de precizie cunoscute pînă acum. Dacă facem abstracție de manometru și de sistemul de pompare a aerului, balanța este alcătuită dintr-un cilindru miniatural cu o mică bilă în interior. Or, ingeniozitatea construcției constă tocmai în aceste două piese : e suficient să se deschidă un orificiu pentru ca jetul de aer care intră prin partea de jos să deplaseze bila în afara cilindrului. Bila se menține suspendată datorită aceluiași jet, care formează un fel de pernă de aer. încît, dacă asupra bilei este exercitată o cît de mică presiune, aceasta o face să „vorbească*1, adică să-i indice forța.

pneumaticeCoșurile de fabrici constituiau un sistem sanitar ideal atunci cînd cantitatea de fum și, în genere, de reziduuri industriale era relativ mică. Fumul și gazele se risipeau în atmosferă și se amestecau cu aerul într-o proporție inofensivă pentru sănătatea omului.Dar, cu vremea, coșurile de uzine s-au înmulțit ca ciupercile, iar acum ele expulzează anual — în toată lumea — sute de milioane de tone de oxid de carbon,azot și sulf. Arsenalul mijloacelor popuse în vederea luptei împotriva poluării industriale cuprinde instalațiile de purificare, noi scheme tehnologice etc. Dar coșurile continuă și vor continua să rămînă o parte integrantă din peisajul industrial.Mulți specialiști consideră dealtfel că natura are posibilități inepuizabile de autopurificare a atmosferei. Grație reacțiilor chimice naturale, într-o săp- tămînă bioxidul de sulf, de pildă, se poate transforma în aerosoli de sulfat de amoniu practic inofensiv.Dar dacă coșurile vor dăinui mai departe, ele vor trebui să fie tot mai înalte, în așa fel încît substanțele toxice să se neutralizeze înainte de a re- cădea pe pămînt. S-a calculat că un coș cu o înălțime de Un kilometru micșorează de o sută de ori concentrația de substanțe dăunătoare, iar un coș de un kilometru jumătate o împuținează chiar de două sute de ori. Din păcate, însă, asemenea coșuri ar fi extrem de costisitoare. Căci chiar numai costul unui coș de o sută cincizeci de metri, înălțime destul de modestă pentru vremea noastră, reclamă cîteva procente din investiția necesitată de o întreagă uzină.De aceea, în U.R.S.S. șe preconizează acum construirea de coșuri pe cît de înalte, pe atît de ieftine. E vorba de construcții ușoare, ce ar fi umflate cu aer și ar aminti oarecum de niște dirijabile verticale. Pentru astfel de construcții s-ar putea utiliza materiale polimeri ce care nu pot fi atacate de

Cartofi „atomici"Supunînd un lot de cartofi iradierii cu cobalt, un număr de specialiști au observat că tuberculele nu mai făceau — în timpul depozitării — germeni, care le alterau gustul și le anulau proprietățile nutritive. încît, după ce au mai verificat și dacă tratamentul nu are și efecte nocive, ei au recomandat aplicarea metodei în silozuri. Pentru aceasta au fost construite instalații speciale, cu bandă rulantă, pe care cartofii circulă în flux continuu trecînd timp de trei minute printr-o zonă de iradiere cu cobalt. La sfîrșitul benzii se adună în lădițe cartofi „atomici**, care nu „îmbă- trînesc" niciodată.Dar, pentru că de fiecare dată cînd radioactivitatea e utilizată în tratamen

Elemente definitorii ale oricărui 
peisaj industrialnici un fel de gaze. Iar dacă vreuna din secțiuni ar suferi vreo avarie, ea ar putea fi lesne coborîtă pe sol și reparată.Plutind deasupra uzinelor, aceste coșuri mobile ar putea fi prelungite, scurtate sau lărgite după nevoie.
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— După-amiază ta 5 trebuie să le am înapoi, pentru ca deseară să i le pot da și să-i spun că le-am găsit pe jos. Altminteri i-aș putea stîrni bănuieli.— Bine, vino la 5, i-a răspuns Leinz. Gisela s-a prezentat exact la ora fixată— Totul e în ordine, i-a spus șeful grupului și i-a înapoiat cheile. Astea sint cele originale, și uite și dublurile. Apoi a condus-o pînă Ia ușă, iar la despărțire a prevenit-o : — Vreau să capăt cit mai repede vești de la dumneata. Aștept.Gisela Zilinski a cercetat amănunțit clădirea Tribunalului. Legitimația de intrare și cheile i-au fost, evident, de mare ajutor. A început cu coridoarele de lîngă sala de ședințe, a aflat cum sînt dispuse camerele pentru judecători și jurați, ce drum făceau zilnic acuzații cînd erau aduși la proces, cum arăta scara îngustă pe care se duceau la masă.Apoi a explorat subsolul și bucătăriile și a descoperit că așa-zisa corvoadă — cu alte cuvinte curățenia in camere și împărțirea hranei — era făcută de circa 80 de prizonieri, foști SS-iști. Erau aduși zilnic la Nurnberg din iagărul de la Hersbruck, iar seara erau duși înapoi. Gisela a izbutit să le strecoare un bilețel și chiar a doua zi a căpătat răspuns. SS-iștii erau dispuși să sprijine operația în interiorul clădirii. Apoi a stabilit care era punctul cel mai slab în sistemul de pază a acuzaților și anume drumul pe care erau duși și aduși de la masă, unde santinelele erau mai puține la număr. Incit un atac neașteptat și hotărît putea avea șanse de izbîndă.Gisela a adus toate aceste lucruri la cunoștința lui Leinz.— Ai lucrat bine, a lăudat-o el. Mîi- ne am să prezint grupului planul detaliat al operației. Iar poimîine trecem 
la acțiune.Dar cei trei acuzați care urm^u să fie eliberați nu știau nimic de acest lucru. Ei trăiau după un program riguros, iar în timpul liber se ocupa fiecare „cu cîte ceva". Hermann Goring, bunăoară, își petrecea ziua mai mult citind. Ceruse de la biblioteca închisorii un roman de Fontane. Ernst Kaltenbrunner scria și rescria un document prin care voia să-și justifice faptele săvîrșite. Iar Arthur Seiss-Inquart se plimba agitat prin celulă. își încheiase socotelile cu viața. Dovezile cu privire la crimele pe care, le săvîrșise în Olanda erau incontestabile.
Capcana

Joi, 4 iunie 1946, pe un maidan de la 
marginea orașului, Ulrich Leinz a pre
zentat grupului „Edelweiss" planul o- 
perației. A înmînat tuturor legitimații 
false pentru a putea intra in clădirea 
Tribunalului. I-a numit pe cei care ur
mau să atace, in timpul pauzei de 
prînz, paza și să-i elibereze pe cei trei 
deținuți. Peters, de pildă, trebuia să ia 
ostatic un judecător pentru ca în felul 
acesta să acopere retragerea grupului. 
Gisela urma să țină loc de șofer pe ca
mionul furat de Leinz.— Să ții camionul cu motorul în funcțiune pe Beerenschanzstrasse, la 40 m de intrarea de serviciu în clădire. I- mediat ce Peters cu ostaticul au să urce în mașină, pornești chiar dacă nu tot grupul o să ajungă pînă atunci a- Colo. La colțul cu Rotenburgerstrasse abandonăm camionul și ne urcăm în trei mașini mici. Apoi ne întîlnim la Lisabona, de unde plecăm spre Buenos Aires. Deci, mîine la 13.15 începe operația.Leinz și Peters au plecat ultimii de 
pe locul viran. Pînă la Dutzendteich- strasse au mers împreună. N-au observat că erau urmăriți de un ins în vîrstă : fostul polițist Bilsteiner.

Clinton Quin îl rechemase de mult pe Bilsteiner de la Landshut, de fapt îndată ce aflase că acesta pierduse urma complotiștilor. Se părea că ei dispăruseră definitiv. Dar în dimineața de 4 iunie, Bilsteiner îl întîlnise întîmplător pe stradă pe Leinz. îl recunoscuse nu- maidecît și-l urmărise pînă la locul viran. Acolo se ascunsese îndărătul u- nui tufiș și de la circa 70 m urmărise întilnirea dintre șapte bărbați și o femeie. Apoi o luase pe urmele lui Leinz care era acum însoțit de Peters. Pe Dutzendteich cei doi s-au despărțit, iar Bilsteiner l-a urmărit de data aceasta pe Peters, care a intrat într-o casă de pe Schlosserkehrstrasse. Și, evident, a raportat toate acestea lui Quin.

Planul clădirii fusese studiat cu multă minuțiozitate...

Căpitanul american era mulțumit. Era 
vorba deci și de o femeie. La interoga
torii se descurca cu femeile mai ușor 
decit cu bărbații. Mai întîi a ordonat 
să fie arestat Peters. După o oră acesta 
se afla in camera unde Quin lua in
terogatoriile.

— Cît ai stat Ia Landshut ? I-a între
bat Quin.

— N-am fost niciodată la Landshut.
— Cum ii cheamă pe prietenii cu 

care ai fost acolo ?
— Nu cunosc pe nimeni în acest 

oraș.
— Pe Steinbronn îl cunoști ?
— Nu.Peters era calm. Americanii nu puteau dovedi nimic, căci el și Leinz înlăturaseră orice urmă a șederii lor la Landshut. La un moment dat însă tot sîngele îi năvăli în obraji ; își amintise de legitimația falsă de intrare în clădirea Tribunalului. O ținea în buzunarul dinăuntru al hainei.După două ore de interogare fără rezultat, Quin ceru ca arestatul să fie percheziționat. Și evident se găsi asu- pră-i legitimația. Din clipa aceea căpitanului îi fu mult mai ușor să discute 

cu Peters. După care acesta a fost interogat de Stevens.Cînd s-a întunecat, Quin a socotit că înaintase destul cu arestatul ca să afle numele femeii.— Nici dumneata, nici prietenii du- mitale nu ne interesați. Noi vrem să știm numele ei.— Nu-1... cunosc.— Dacă am consemna această declarație în procesul verbal, ar putea să te coste scump. îți dai seama că putem a- fla și altfel Și, mai tîrziu, ar fi inutil să recunoști. Șansa dumitale e să spui totul acum și aici. Vrei să profiți de a- ceastă șansă ?— Se numește Gisela Zilinski, a răspuns Peters.

— Unde stă ?— Nu știu.— Continui să negi că ai făcut parte din grupul complotiștilor ?— Nu mai am ce să spun.— Atunci va trebui să te arestez. Așa că, adresa femeii !— Nu pot să spun nimic, a replicat Peters cu fața lac de transpirație.— Joe, ia-1 de aici !— Frauenholzstrasse — a rostit Peters făcînd parcă un mare efort. Spera să-și scape pielea, să fie eliberat, dar se înșela.Din clipa aceea, Clinton Quin nu i-a mai acordat nici o atenție. A ieșit din încăpere și a dat ordinele necesare. Era ora 20.45. După cîteva minute, credea căpitanul, Gisela Zilinski avea să fie arestată...
„Trebuie
să ne luăm rămas bun"— Bob, trebuie să ne luăm rămas bun, a spus Gisela și s-a ridicat de pe scaun.

— Dar nu e nici 9.— Te rog, nu mă întreba nimic. T^pk buie să plec undeva.— Și eu care tocmai voiam — dar cum se spune asta la voi ? — să-ți cer mîna.— Te rog, Bob, nu mă simt prea bine.— Imediat ce s-o putea ne căsătorim, iubito. Mă auzi ?— Bob, înțelege ! a mai adăugat Gisela în timp ce-1 împingea ușor spre ușă. El nu se împotrivea. Avea încredere în dînsa.Apoi Gisela a închis ușa în urma lui. Și-a pus paltonul și a ieșit din casă. Se ducea la Leinz să ia autocamionul pentru ca să-l aducă cît mai aproape de casa ei.
Leinz a însoțit-o.
— Vreau să mă conving că totul e în 

ordine cu camionul, i-a explicat el.
— Și dacă ai să fii arestat după ora 

cînd circulația e interzisă ?
— Mai avem 40 de minute. N-am ne

voie de mai mult de 10 minute ca să 
mă întorc.

Dar cînd Gisela a cotit spre strada 
ei, Leinz i-a spus gîfîind :

— Nu opri! Mărește viteza '. Indreap- 
tă-te spre cea mai apropiată străduță !în clipa aceea a văzut și Gisela că în fața casei ei erau două jeepuri ale poliției militare. îneît a schimbat direcția.— Crezi că au venit după mine ? a întrebat ea.— Mai repede. Nu vreau să riscăm pentru a ne convinge ce intenții au... Acum oprește aici și să fugim.Au coborît și au luat-o la fugă, dar și pe străduța aceea erau trei jeepuri.— Să fugim mai departe ! a hotărît Leinz și a apucat-o de braț. Spre cimitir ; acolo o să fim în siguranță.Porțile grele de fier ale cimitirului Sf. Johann nu erau încuiate. Dar fugarii nici n-au apucat să le tragă bine după ei, că zidul cimitirului a și fost luminat de farurile puternice ale unei mașini.— Mai repede, i-a spus Leinz care a- lerga alături de dînsa printre șirurile de morminte. Mai poți ?Un reflector puternic a început să lumineze mormintele. Leinz și Gisela s-au ascuns după un gărduleț.

— Poliția militară ! Predați-vă ime
diat, a răsunat o voce cu accent en
glezesc.

— Ce facem ? a întrebat în șoaptă 
Gisela.

— Să încercăm să sărim zidul de co
lo, i-a spus însoțitorul ei arătînd eu 
mina spre capătul opus al cimitirului.

Și au fugit mai departe, ascunzin- 
du-se după copaci.

— Stai! Oprește! a mai răsunat o 
voce.

Apoi Gisela a auzit glasuri chiar in 
spatele ei și a fost prinsă în lumina u- 
nui reflector. Cîteva focuri de armă ș» 
femeia s-a prăbușit lîngă o placă fune
rară. Pe fața ei a început să se prelingă 
o dîră de sînge.

Ulrich Leinz a izbutit să ajungă pî
nă la zidul cimitirului, să-l sară și să se 
mistuie în întuneric. Dar curînd a fost 
prins. După lungi interogatorii și con
fruntări cu Bruno Peters, a mărturisit 
totul. Ca să-și ușureze situația i-a tră
dat pe ceilalți membri ai grupului.

Grupul de complotiști „Edelweiss" a 
fost astfel lichidat, iar procesul de la 
Nurnberg s-a încheiat fără piedici.Mareșalul Hermann Goring, comisarul Arthur Seiss-Inquart, Obergruppen- fiihrerul SS Ernst Kaltenbrunner și alți opt acuzați au fost condamnați la moarte. Kaltenbrunner și Seiss-Inquart au fost spînzurați în noaptea de 15 spre 16 octombrie 1946. Iar Goring a fost găsit mort în patul lui. Se otrăvise.

(După „Za rubejom“)



veac nou 5/1974 5

INTERVIU
1

Cosmonaufii fără mascăAlexei Leonov, primul pămîntean care a evoluat singur în spațiul cosmic, face parte din echipajul care, în 1975, va efectua cel dinții zbor combinat ai navelor Soiuz (U.R.S.S.) și Apollo (S.UA). Pregătirile pentru acest zbor istoric au și început. împreună cu camarazii săi, Leonov a făcut . o primă etapă de antrenament la centrul spațial american de la Houston, iar cosmonauții americani au venit în Uniunea Sovietică spre a se antrena la Zviozdnîi (Orașul Stelar). Se știe că programul de pregătire prevede și antrenamente cu camera de luat vederi. Așa încît, pe drept cuvînt, cosmonauții se socotesc și puțin cineaști. Pentru unii dintre ei, ca Alexei Leonov, de exemplu, filmările sînt însă mai mult decît un element din program. Discuția noastră a pornit de la această pasiune a lui.
— Dacă sînteți de acord, să proce

dăm în ordine cronologică. Ciad și in 
ce împrejurări drumul dv. s-a întîlnit 
cu acela al cinematografului ?— Copilăria med a coincis cu apariția filmului sonor. Aveam patru ani cînd părinții m-au dus pentru prima dată la cinema. Am fost pur si simplu bulversat. Mai țin minte și acum titlul filmului : „Doctorul Kaliujnîi". De atunci, ca toți copiii, nu visam decît cinema. Pînă a nu învăța să citesc, cinematograful a fost pentru mine cartea cea mai pasionantă pe care o puteam citi fără să cunosc alfabetul. Și o devoram, nu alta !

— Spuneți-mi, cinematograful a jucat 
vreun rol în alegerea carierei dv. ? Cu 
alte cuvinte, de ce ați devenit pilot mi
litar ?— Cînd am ajuns om în toată firea, mi-am pus și eu adesea această întrebare. De ce m-am făcut oare pilot ? Nici în familia mea, nici printre cunoștințele mele n-au existat precedente. Xar în copilăria mea avioanele nu erau atît de numeroase încît, ur- mărindu-le cum zboară, să mă visez străbătînd cerul. în fond, singurul loc unde aveam șansa să văd avioane și piloți era sala de cinema. îmi amintesc ce tare m-a răscolit un film dinainte de război, „Curajul“. De atunci Oleg Jakov, care interpreta în a- cest film rolul unui pilot-erou, a rămas actorul meu preferat. Și se poate ca tocmai „Curajul*1 să fi născut în mine dorința de a mă face aviator. Ho- tărîrea definitivă am luat-o cînd am văzut „Povestea unui om adevărat**. Pe atunci îmi terminam studiile școlare și pot afirma, fără să mă înșel, că acest film m-a făcut să aleg aviația. Dealtfel și acum cînd văd anunțat pe undeva filmul despre povestea adevărată a pilotului Alexei Maresiev, alerg să-1 revăd.

— Dacă ar fi să vă bazați nu pe im
presiile din copilărie și tinerețe, ci
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pe actuala dumneavoastră concepție 
despre cinema ce film din trecut vi se 
pare cel mai valabil ?— Aș numi fără ezitare „Crucișătorul Potemkin* de Serghei Eisenstein. în legătură cu „Crucișătorul**, să vă spun ceva interesant. L-am revăzut acum âțiva ani la televizor și am descoperit cu enormă surpriză că este un film mut. Cu surpriză, deoarece atunci cînd l-am văzut în copilărie nu mi-am dat seama de asta. Ba din contra, eram convins că e sonor. Această eroare este, cred, o dovadă a extraordinarei forțe emoționale pe care o posedă filmul.

— Și dacă am aplica întrebarea de 
mai sus la filmele de azi, la care 
v-ați opri ?— în formula aceasta îmi vine mai greu să răspund. Există multe filme bune. Am să încerc totuși să numesc cîteva. De exemplu „Lacul** de Serghei Gherasimov, în care joacă actorul meu favorit, Oleg Jakov. Sau „A-i iubi pe oameni**, tot de Gherasimov, un film de un umanism profund, captivant. însă cel mai tare m-a impresionat „Vii și morti", adevărată epopee a anilor de război. Există de toate în acest film : și politică, și război, și dragoste, și ură, pe scurt — viața în manifestările ei supreme.

— Cum decurge pregătirea dumnea
voastră, a cosmonauților, ca operatori î— Aș dori să fac o precizare : nu sîntem pregătiți doar ca operatori. Deprindem nu numai să mînuim camera, ci și arta scenariului, a regiei. Căci cel „care pleacă în Cosmos înainte de a avea acolo acces și cineaștii profesioniști, trebuie să fie în același timp actor, scenarist, regizor și operator și să realizeze pe cont propriu un film pe care îl vor vedea apoi milioane de spectatori. Se înțelege de la sine că nu poți face nimic în spațiul extraterestru fără o pregătire prealabilă pe pămînt. De aceea programul nostru cuprinde lungi studii practice de cinema : turnăm cu camere de 16 și 35 milimetri, dispunem de un excelent laborator cinematografic dotat cu toț echipamentul necesar, precum și de săli de proiecție unde ne proiectăm și ne discutăm filmele.în ce mă privește, de cînd am avut ocazia să plec în Cosmos însoțit de o cameră, nu m-am mai despărțit de ea pe pămînt. Cinematograful începe să devină pentru mine mai mult decît un hobby : o pasiune. Am realizat cîteva filme — despre Franța, Grecia, Siria, Chile. De fapt, pe unde mă duc iau și aparatul cu mine. Apoi mă așez la masa de montaj, fac singur coloana sonoră, imprim titlurile. Toate acestea îmi fac o plăcere imensă. Cunoscîndu-mi pasiunea pentru film, prietenii mei de la Zviozdnîi au lansat vorba că am un studiou propriu „Leonov-Film“. N-am vrut să-i dezmint și acum șase ani, cu ocazia Revelionului, am proiectat pentru ei un film pe al cărui generic scria : „Studioul Leonov-Film“ vă prezintă serialul „Cosmonauții fără mască sau Anul nou 1968“. îl realizasem prin procedeul cine-verite-ului și a constituit o surpriză pentru toți. De atunci, de fiecare Revelion le prezint un nou episod. Acum în Orașul Cosmonauților se știe : în noaptea de 1 ianuarie, la ora 1 și 30 de minute, toți cosmonauții se adună în sala de proiecție ca să se vadă „fără mască**.

Anatoli Saluțki

DEBUTURI

Gitana centenara 
într-o ipostază 
nouăDe aproape o sută de ani ține afișul teatrelor lirice nemuritoarea operă a lui Bizet — Merimee despre frumoasa Carmen, cea care iubește libertatea mai mult decît orice pe lume, mai mult chiar decît viața, în

istoria scenică centenară a celebrei lucrări s-au scris pagini strălucite, legate de mari interprete din multe țări. La șirul lor prestigios se adaugă acum un nume nou, care promite să se fixeze solid pe solul fertil al originalității autentice : Elena Obrazțova.Cîntăreața a debutat în rolul Carmen pe scena Teatrului Mare din Moscova la începutul actualei stagiuni, iar presa și publicul meloman i-au salutat prezența în spectacol ca pe un eveniment. Pentru că Elena Obrazțova a adus pe scenă versiunea ei despre Carmen, ui tind cu bună știință modelele existente, soluțiile scenice deja găsite.împrejurarea că Elena Obrazțova caută căi nebătătorite s-a văzut chiar de la prima-i apariție. Carmen a ei a irupt în piața Sevillei zglobie, ne- păsătoare, — o superbă fetișcană subțire și neastîmpărată ca argintul viu, lipăind cu tălpile goale prin mulțimea de tîrgoveți. Ea cîntă faimoasa „Habanera** detașat, ca pe un cîntecel oarecare, fără a intui sensul cuvintelor și eviți nd acel ton amenințător de ,,vai de acela pe care îl voi iubi". Sentimentele puternice, răscolitoare îi sînt încă străine. Pînă îl vede pe Jose... O privire aruncată întîmplător a- supra tînărului militar o face pe Carmen să tresară. Și ea întoarce capul o dată, și încă o dată spre sergentul chipeș...Așa ia naștere dragostea frumoasei țigănci, o dragoste care pune stăpîni- re pe dînsa dintr-odată, ca un miracol. Elena Obrazțova nu mai contenește să se minuneze de ceea ce i se întîmpiă eroinei sale și aria finală a primului act o cîntă cu totul altfel

„Amoru-i un copil pribeag"decît „Habanera" inițială: Carmen cîntă numai pentru Jose, simțind brusc forța ei asupra lui, dar și plăcerea de a i se supune.De acum încolo va merge ca pe marginea unei prăpăstii ; între această dragoste și dragostea de libertate. Undeva în adîncul inimii Carmen presimte sfîrșitul fatal, însă nu renunță să lupte pentru a-și impune concepția ei despre fericire ! Și, pînă la urmă, fetișcana din Sevilla, trecînd prin tot ce i-a fost dat să treacă, va rămîne credincioasă naturii sale și nu-și va trăda dragostea supremă: dragostea de libertate.Aceasta este povestea scurtei vieți a frumoasei Carmen așa cum o spune Elena Obrazțova.
I. M.

CINEMA

Bo Widerberg 
și fotbalulSpectatorii și telespectatorii sovietici care au urmărit nu de mult meciul între selecționatele U.R.S.S. și Suediei s-au mirat văzînd cum își face apariția pe teren , împreună cu fotbaliștii suedezi, un băiețel de vreo 8-10 ani. Crainicul, care trebuie să găsească explicație la toate, a opinat că băiețelul era, probabil, mascota fotbaliștilor suedezi și îi însoțește pretutindeni. Dar în pauză puștiul a apărut din nou, a făcut o cursă de unul singur și cu un șut puternic și precis, ca un profesionist adult, a înscris în poarta sovieticului Rudakov (de fapt acesta fusese înlocuit pe neobservate de o dublură care îi semăna perfect). Crainicul a trebuit să rectifice : băiețelul nu fusese adus de fotbaliștii suedezi, ci de cineaști suedezi care au profitat de ocazia ca să turneze o secvență pentru un nou film. Este vorba de filmul „Ștrengarul", pe care îl realizează după un scenariu propriu Bo Widerberg, autorul mult apreciatelor ,,Elvira Madigan" și ^Joe Hill". Iată ce ne-a declarat regizorul suedez despre noul său film.— Eroul „Ștrengarului" este micuțul Johann. îmi este foarte drag și aș vrea să-i urmăresc destinul într-o serie de filme pînă va ajunge la maturitate.îmi place mult fotbalul, am jucat și eu, deși eram departe de a fi cel mai bun jucător din echipă. Odată, echipa mea susținea un meci la Stockholm. Era o seară frumoasă și am început să facem încălzirea de drag. La un moment dat, mingea a sărit în tribună. Pînă să ne dezmeticim am văzut un băiețel venind în fugă, chipurile să ne aducă mingea și jucîndu-se cu ea. Dar cînd am vrut să i-o luăm, ne-a „tentat" pe toți cu dibăcie și o siguranță de fotbalist de clasă înaltă. Atunci mi-a venit brusc ideea să fac un film despre acest băiat. Tot meciul nu m-am gîndit decît la viitorul film și n-am dat nici o atenție jocului. Am fost învinși cu 0:7, cel mai sever scor din istoria echipei. In tristețea generală numai eu eram bucuros. Mă alesesem cu o idee de film.Eroul noului meu film este un băiețel care de la o vîrstă fragedă ajunge un jucător excelent, uimind întreaga lume prin viteza și inteligența jocului său. Este primit într-o echipă din prima ligă, deși nu are decît șase ani. Fotbalul îi cere trăsături de caracter de om adult : voință, perseverență, curaj. Dar cu toate acestea el nu este decît un copil : îi plac poveștile, îi place să i se citească cărți, trebuie să o asculte pe mama și să se culce la ora 8 sau să nu întîrzie la prînz ori la cină, fiindcă mama nu prea înțelege că din cauza fotbalului se poate întîrzia.înainte de „Ștrengarul" n-am filmat nimic vreo jumătate de an. Prietenii începuseră să-mi spună că trîndăvesc, că am să mă descalific etc. Iar acum îmi reproșează că nu merita să abor- dez această temă. Totuși, după părerea mea, micuțul Johann reprezintă o temă, ba chiar poate furniza mai multe teme.

A. Borodin

REFLECTOR □
in ultimul timp, Ingmar 
Bergman pare să se fi 

profilat pe subiecte muzicale. 
După „Văduva veselă**, el inten- 
ionează să ecranizeze „Flautul 

’ermecat" de Mozart. Camera
man va fi vechiul său colabora
tor Sven Nykvist.

tn schimb un alt vechi co- 
laborator al regizorului, 

actorul suedez Max von Sydon, 
este protagonistul filmului vest- 
german „Lupul de stepă".

Damiano Damiani, care a- 
tacă necruțător aspectele 

negative ale societății italiene, 
se pregătește să prindă în foca
rul criticii sale o anumită pătu
ră a clerului. El și-a asigurat 
sprijinul Glendei Jackson și al 
compatriotului său, Claudio Cas- 
sinelli.

S.UA


Numai emofii pozitive? Nu!
Emoțiile au o vastă gamî de nuanțe 

•— de la schimbări abia perceptibile ale 
stării de spirit pină la oscilații bruște, 
uneori chiar primejdioase. Se știe 
doar cit de exploziv reacționează unii 
la vești neplăcute, nenorociri etc. Sau 
cine nu știe, de pildă, prin ce stări 
trec jucătorii și suporterii lor în tim
pul unui meci de fotbal. Jucătorii con
sumă o mare cantitate de energie ner
voasă și musculară. Această energie ia 
naștere în organismul lor datorită ar
derii zahărului (glicogenului) în muș
chi. Antrenat de torentul de sînge din 
ficat, glicogenul este adus în flux con
tinuu în mușchi, unde e „ars", adică

Studierea reacțiilor emoționale ale adolescenților
Foto ; R. Alfimov (A.P.N.)

se oxidează aproape în întregime. Din 
acest proces rezultă mari cantități de 
căldură și energie. Pe de altă parte, 
și suporterii consumă o cantitate spo
rită de energie. Și ficatul lor secretă 
zahăr, care este purtat de sînge pînă 
în mușchi. Numai că în cazul lor za
hărul nu se oxidează, întrucît mușchii 
nu fac nici un efort. Incit surplusul 
de zahăr rămîne un timp în sînge și. 
dacă această împrejurare nu este cu
noscută, respectivul poate fi suspectat 
de diabet.Așadar, emoțiile declanșează în organismul liman tot felul de transformări biochimice. Acestea se petrec atît în sînge, cît și în inimă și în alte organe vitale. Trăirile cele mai intense declanșează, duipă cum e lesne de înțeles, transformări cu valori distructive, primejdioase pentru echilibrul interior al organismului.în același timp, s-a observat de multă vreme că, dacă un om muncește fără entuziasm, el nu folosește toate posibilitățile sale, nu lucrează cu „toată capacitatea". Situația este și mai proastă cînd subiectului i se insuflă un sentiment de tristețe sau teamă. Un ins copleșit de o mîhnire profundă nu este capabil nici de cel mai mic efort. Unui subiect adînc scufundat într-un somn hipnotic i s-a comunicat : „Ai cîștigat la loterie !“ El a putut atunci ridica o greutate pe care, cu puțin tâmp înainte, cînd îi fusese provocată pe aceeași cale o emoție negativă, nu izbutise nici măcar s-o miște.

In ultima vreme specialiștii studia
ză intens rolul emoțiilor negative, in
fluența pe care o exercită ele asupra 
sănătății. Observații repetate au arătat 
că, in afară de tratamentul obișnuit, 
mulți bolnavi au nevoie și de unul 
psihic, care să înlăture consecințele 
nefaste ale trăirilor negative.

De multe ori ni se întîmplă să spu
nem : ,,Mi s-a tăiat răsuflarea de e- 
moție !“ sau „Am înlemnit de frică !“ 
Specialiștii știu că „răsuflarea" se poa
te opri atît după un efort fizic, cit 
și în urma unei solicitări psihice. Bol
navilor de astm, de pildă, emoțiile și 
indignarea le pot provoca crize de 
sufocare.Intr-adevăr, starea multor organe vitale — inimă, vase sanguine, plămîni, stomac — se află într-o strînsă legătură Cu starea emoțională a omului. Unui grup de studenți care nu sufereau de nici o boală li s-a prezentat un film despre război cu scene de un neobișnuit dramatism. în cursul vizionării filmului, specialiștii au înregistrat numeroase transformări negative în activitatea sistemului nervos și a organelor interne ale studenților. După o scurtă pauză, acelorași subAicți li s-a 

prezentat un alt film, o comedie, la sfîrșitul căreia s-a constatat că transformările negative fuseseră anulate. La persoanele bolnave sau excesiv de nervoase acest proces nu este însă chiar atît de rapid.Să însemne dar că toate emoțiile negative sînt nocive și toate emoțiile pozitive folositoare ? Nu. Este desigur a- devărat că emoțiile pozitive contribuie la menținerea sănătății, îmbunătățind activitatea principalelor sisteme fiziologice. Omul tinde instinctiv, inconștient către emoții pozitive și caută să le evite pe cele negative. Dar, cum e bine să facem totul cu măsură, și ve

selia prea zgomotoasă sau de prea lungă durată ajunge să semene cu o e- moție negativă. Căci intr-un organism peste măsură de excitat se produce o dereglare a extrem de sensibilei concordanțe dintre diversele procese nervoase.
Psihicul adulților este în general 

consolidat, bine antrenat. Al copiilor 
însă mai este încă in formare. De a- 
ceea ei nu se potolesc prea ușor după 
un acces de veselie. Și în general trăi
rile intense, între care și bucuria, le 
pot prejudicia uneori sănătatea. Oa
menii care nu știu să se stăpînească 
riscă în cele din urmă să fie doborîți 
de vreo boală gravă.De cîte ori nu ni se întîmplă să ne înfuriem din cauza unor fleacuri, să-i „cicălim" pe cei din jurul nostru și în felul acesta să le pricinuim traume psihice. Dar, dacă ne-am propune să desf’ințăm, cel puțin în imaginația noastră, toate emoțiile negative, acest lucru ar crea oare un climat ideal ? Nu. Numai bucuria nu ne-ar asigura o viață cu valoare deplină. Căci mîh- nirea, revolta, mînia îndreptățită sînt nu numai justificate, ci și social necesare. Plăcutul și neplăcutul se împletesc strîns și de aceea nu putem renunța la un lucru sau altul fără a ne prejudicia grav personalitatea.Pe de altă parte, oamenii nici n-ar putea să scape definitiv de emoții negative. Pot însă și sînt datori să le limiteze rațional. Iată și cîteva sfaturi în acest sens. Se știe că oricine își poate antrena memoria, puterea de i- maginație, puterea de muncă. De ce n-am antrena și sentimentele ?! învă- țînd să ne înfrînăm pornirile negative și pasiunile am putea învăța cu timpul să le stăpînim.

CalendarAdmirîndu-și într-o zi bogata colecție de calendare de perete, V. Ilarionov s-a întrebat dacă n-ar putea să le mai folosească o dată în scopul pentru care fuseseră ele tipărite. După ce a meditat un timp la această posibilitate, a formulat alte patru întrebări, ajutătoare, care i-au permis să afle un răspuns. Pe acesta îl deducem lesne din răspunsurile la cele patru întrebări ajutătoare :1. Cîte calendare ar trebui să cuprin-

— La ce interval trebuie udate
plantele acvatice ?

dă colecția lui V. Ilarionov ca el să nu mai cumpere altele pînă la sfîrșitul secolului XX ?2. Care din calendarele vechi ar fi fost potrivit pentru anul 1973 ?3. După cîți ani — minimum — ar putea folosi calendarul unui an bisect .? Dar calendarul unui, an obișnuit ?4. Vor putea fi folosite în secolul XXI calendare din secolul XX ?
- RĂSPUNS +

CalendarȘtim cu toții că un an obișnuit are 52 de săptămîni plus o zi (52X7+1=365 zile). De aceea anii care încep într-o luni se șfîrșesc tot într-o. luni, iar anul următor începe, evident, într-o marți. Dacă . și acest . al . doilea an . este tot obișnuit, ultima zi a lui va fi tot marți, în felul acesta, pentru anii obișnuiți colecționarul are nevoie de șapte calendare care să , înceapă, pe rînd, cu fiecare din cele șapte zile ale săptă- mînii — de luni pînă duminică.Anii bisecți au, după" cum de asemenea se știe, 366 de zile, din care cauză nu se termină în ziua cu care au început, ci în următoarea: ultima zi a unui an bisect început într-o marți va fi miercuri ș.a.m.d.

Nr. crt.

Prima și ultima zi ale anului

1 luni—luni (1945)
2 marți—marți
3 miercuri—miercuri
4 joi—vineri

5 simbătă—sîmbătă
6 duminică—duminică
7 luni—luni (1951)
8 marți—miercuri

9 joi—joi
10 vineri—vineri
11 simt ătă—sîmbătă
12 duminică—luni

13 marți—marți
14 miercuri—miercuri
15 joi—joi
16 vineri—sîmbătă

17 duminică—duminică
18 luni—luni (1962)
19 marți—marți
20 miercuri—joi

21 vineri—vineri
22 sîmbătă—sîmbătă
23 duminică—duminică
24 luni—marți

25 miercuri—miercuri
26 joi—joi
27 vineri—vineri
28 sîmbătă—duminică! 1972)

29 luni—luni (1973)
30 marți—marți (1974)
31 miercuri—miercuri (1975)
32 joi—vineri

33 sîmbătă—sîmbătă
34 duminică—duminică
35 luni—luni
36 marți—miercuri

Ca să poată deci folosi din nou calendarele vechi, V. Ilarionov ar trebui să
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aibă în colecția sa șapte exemplare pentru anii obișnuiți și -tot atîtea pentru anii bisecți.Răspunsul la a doua întrebare îl vom afla cel mai ușor desenînd un tabel — . cum este cel pe care-1 reproducem alăturat — unde vom trece în prima coloană, în dreptul numărului 1, primul an . pare-urmează după un an bțscct și -începe înțr-o. luni. Anii bisecți șînt plasați. în tabelul nostru Ia sfîrșitul fiecărui grup, de patru, . . ..Rezultă, din țabe'l că cele -14- calendare amintite măi sus sînt repartizate pe o perioadă de 28 de. ani, după • care ciclul se va repeta din nou. Anul 1972 a început într-o sîmbătă și pentru că a fost un an bisect îl vom găsi în tabel la numărul 28. Anul 1973 a început firesc, într-o luni. Cel mai apropiat — de 1973 — an obișnuit care a început tot într-o luni este înscris în tabel la numărul 18. Prin urmare în 1973 colecționarul nostru ar fi putut folosi calendarul anului 1962.Împingînd raționamentul nostru în trecutul mai îndepărtat vom vedea că la fel de potrivite pentru 1973 ar fi fost și calendarele anilor 1951, 1945 ș.a.m.d.Și pentru răspunsul la întrebarea a treia vom apela la același tabel. Pri- vindu-1 atent observăm că, în cadrul ciclului de 28 de ani, calendarele anilor obișnuiți le putem folosi o dată la șase ani și de două ori la 11 ani. Calendarul anului 1963 ar fi potrivit chiar pentru anul în curs, iar cel al anului 1969 pentru 1975. Cele ale anilor bisecți însă le vom folosi o singură dată la 28 de ani.în sfîrșit, răspunsul la ultima întrebare : cum în secolul următor anii obișnuiți și cei bisecți vor alterna la aceleași intervale de timp, 14 din calendarele secolului nostru ar putea fi folosite pînă în anul 2101.

Înainte de cutremurSeismele sînt precedate de mici modificări ale cîmpului magnetic terestru, afirmă cercetătorii din Leningrad. Ei au reușit să stabilească o relație între așa-numitul cîmp magnetic variabil și mișcările tectonice din adîn- curile Terrei. Cu puțin timp înainte de asemenea mișcări, intensitatea cîmpului crește puțin, pentru ca să scadă apoi brusc chiar în momentul în care intervine „relaxarea" subterană. Această constatare va permite să se prevadă cutremurele cu 3—5 ore înainte de a se produce, timp suficient pentru a preîntîmpina multe nenorociri.
Viafd pe Surtsey

De cîțiva ani încoace specialiștii urmăresc cu mult interes apariția unui sistem ecologic pe solul vulcanic, inițial steril, al Insulei Surtsey. Această insulă s-a născut în 1963 în largul coastei Islăndei, ca urmare a izbucnirii unui vulcan submarin. După în-
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eetareă completă a activității vulcani- ce, în 1967, ea a început să fie populată de ființe vii.Primii sosiți . și în același timp cei mai numeroși au fost microbii și ar- tropgdele minuscule (păianjeni, insecte, miriapode, crustacee etc.) care . călătoresc ■ în general clandestin, pe . aripile vîntului, și doar rareori pe . cont propriu/ Plutind pe apă în deri- . va au -sosit doar semințele unor plante .care- cresc pe malul insulelor . vecine.I)e astă dată, pasările, care,, deplasîn- . du-se -mereu și pe distanțe marir_ser- vesc-adesea drept mijloc de transport, au avut o contribuție foarte mică. De fapt ele aduc și pe Surtsey semințe sănătoase care însă, chiar dacă încolțesc, nu reușesc să se adapteze . și să supraviețuiască -in condițiile extrem de ostile de pe insulă.
Omniprezenta 
pulbere cosmicăIn fiecare an primim din Cosmos 1—2 milioane tone de materiale solide, mai cu seamă sub forma unei pulberi foarte fine. De obicei întreaga cantitate șe răspîndeșțe uniform la suprafață Terței și se amestecă cu rocile înconjurătoare. Există însă și zone — depresiunile oceanice sau ghețării din munți, de pildă — unde particulele cosmice se adună de predilecție.Este concluzia la eare au ajuns cercetătorii Institutului ucrainean de geo- chimie și fizică a mineralelor după ce au analizat probele luate de pe fundul Oceanului Atlantic și din ghe-

Ghețarii exercită o deosebită 
atracție asupra pulberii cos
micețarul muntelui Elbrus din Caucaz (5 633 m). Pentru a deosebi pulberea cosmică de particulele de roci terestre, ei au determinat conținutul probelor în izotopi grei ai carbonului, care se formează ca urmare a bombardării pulberii de către radiația de mare e- nergie în timpul călătoriei prin spațiu. Analizele au arătat că circa 30 la sută din sedimentele depuse în Oceanul Atlantic sînt de origine cosmică.

AERONAUTICĂ

Microundele 
împotriva accidentelorIncepînd din 1950 traficul aerian internațional de călători s-a dublat aproape la fiecare 5 ani. Din păcate însă, din 1972 încoace indicele de securitate al aviației civile s-a înrăutățit. Este vorba de un trist rezultat al creșterii vertiginoase a traficului, deci al aglomerării aeroporturilor și liniilor aeriene sau, pur și simplu, de o deviere de la medie ? Nu se poate spune încă. Căci pînă acum doi ani transportul aerian devenise din ce în ce mai sigur, îndeosebi datorită înlocuirii treptate a avioanelor cu elice prin reactoare, care asigură astăzi marea majoritate a transporturilor. De pildă, față de totalul pasagerilor transportați, proporția celor uciși la bordul avioanelor cu reacție este de zece ori mai mică decît cea a victimelor aparatelor cu elice, în cifre absolute însă, numărul victimelor făcute în 1972 de cele dinții a fost măi măre decît al călăto

Un nou sistem de aterizare instrumentală va permite avioanelor să aleagă 
una din mai multe traiectorii

rilor uciși în urma prăbușirii avioa
nelor cu elice (775 față de 623). A- 
șadar transportul aerian a devenit 
mai sigur, dar un accident face as
tăzi mai multe victime, deoarece ca
pacitatea medie a avioanelor utili
zate e considerabil mai mare.Dacă se clasifică accidentele după faza de zbor (decolare, croazieră, apropiere-aterizare), se observă că cea mai periculoasă este apropierea- aterizarea, în cursul căreia se produc 52—60 la sută din accidentele mortale ale reactoarelor și 35—42 la sută din cele ale turbopropulsoare- lor. în schimb, avioanele cu reacție nu suferă accidente mortale pe sol și doar foarte puține (circa 10 la sută din total) în cursul zborului propriu-zis, astfel că temerea legată de această perioadă nu mai este justificată, cum era pe vremea predominanței avioanelor cu elice.

Dar de ce sînt reactoarele mai vul
nerabile la aterizare ? Pe de o parte 
deoarece se apropie de aeroport cu o 
viteză mult mai mare decît avioa
nele cu elice, așa incit pilotul are 
foarte puțin timp pentru a reacțio
na ; pe de alta, aripile lor sînt pro
filate pentru viteze ridicate.

Astfel stînd lucrurile, se caută mo
dalități de ameliorare a echipamen
tului de dirijare a avioanelor la 
apropiere și aterizare. De circa două decenii unele aeroporturi internaționale sînt dotate cu sisteme de aterizare instrumentală sau fără vizibilitate (I.L.S., de la termenii englezești ,,instrument landing system"). Deși au constituit un uriaș progres, aceste sisteme au unele dezavantaje și în cu- rînd nu vor mai putea satisface cerințele traficului aerian. în primul rînd nu pot asigura mai multe traiectorii de coborîre, pentru a ghida concomitent mai multe avioane, care trebuie deci să-și „aștepte rîndul". în al doilea rînd, nu se pot ocupa de a- terizarea elicopterelor și a avioanelor care se mulțumesc cu o pistă scurtă la decolare și aterizare, deoarece înclinația traiectoriei pe care coboară aparatul este limitată la trei grade. Or, treptat va deveni necesară coborîrea 
tuturor avioanelor sub un unghi mai 

mare, pentru a putea depăși obstacolele din zonele urbane și pentru a reduce zgomotul.Punctul slab al instalațiilor I.L.S. îl constituie marea lor sensibilitate la mediul geografic. Deoarece folosesc unde cu lungimi mari (de ordinul metrilor) pentru a transmite semnalele, cel mai mic obstacol în calea undelor tulbură transmiterea informațiilor. în consecință, pe terenul din fața sistemelor nu trebuie să se afle nici o clădire ; mai mult, solul trebuie să fie perfect neted pe o lungime de 2—4 km.Pentru a reduce această sensibilitate, nu există decît o singură soluție : să se modifice gama frecvențelor și să se treacă la microunde, adică la unde centimetrice, de o sută de ori mai mici decît cele la care recurge I.L.S. Căci un fascicul de unde care transmite informații este cu atît mai puțin sensibil la obstacole, cu cit undele sînt 

mai scurte. Pe deasupra, lățimea fasciculului emis de antenă este proporțională cu lungimea acesteia, care, la rîndul ei, este un multiplu al lungimii de undă. Cu alte cuvinte, microundele furnizează un fascicul mult mai fin, deci mai dirijat.
Sensibilitatea redusă față de mediu 

nu va fi singura calitate superioară 
a viitorului sistem de aterizare cu 
microunde (M.L.S. = „microwave lan
ding system"). El va oferi pilotului 
mai multe traiectorii posibile la co
borîre. Pentru a ateriza, avionul va 
putea face un ocol sau urma o „scur
tătură". în felul acesta, dacă se vor 
construi și căi de degajare a pistelor, 
va crește considerabil numărul ateri
zărilor pe oră.Grație M.L.S. avionul își va cunoaște nu numai axa de coborîre, ci și poziția exactă. Localizatorul sistemului va acoperi un spațiu foarte mare ; de aceea, chiar dacă, după ce a efectuat o manevră de aterizare, avionul va fi obligat să reia înălțime, din cauza 

lipsei de vizibilitate de pildă, el va rămîne totuși sub „supravegherea" sistemului.Noua instalație va permite probabil avioanelor să aterizeze pe orice vreme. Pilotul nu va mai avea de luat 
nici o hotărîre, ceea ce va fi extrem 
de avantajos, dat fiind că numai 15-20 
la sută din accidente sînt provo
cate de cauze pur materiale. Restul 
sînt consecința inadaptării pilotului 
la aparat, ceea ce duce la aprecieri 
incorecte sau la reacții intîrziate. La 
ora actuală piloții folosesc ateriza
rea automată numai în condiții me
teorologice proaste, dar, mai curînd 
sau mai tîrziu, aterizarea va sfîrși 
prin a fi complet automatizată.

BIOLOGIE

Campionii 
scufundărilorBalenele cu fanoane plonjează pînă Ia adîncimi de 200 m, unde pot pescui uimitor-de mult timp. Rudele lor cu. dinți, inclusiv periculosul cașalot, reușesc performanțe și mai remarca- - bile, căci își urmăresc prada aproape o oră chiar și la 400 m adîncime. Intrigați -de acest fenomen, biologii marini -s-au îndeletnicit ani de zile cu el. Căci, în fond, cetaceele sînt mamifere care respiră prin plămîni, fapt care, •în principiu, exclude o ședere atît de ■ îndelungată în afara atmosferei. Pe de ■ altă pa'rte însă, adîncjmea și durata scufundării- au fost confirmate de numeroase constatări, astfel că nu mai există nici o îndoială asupra lor.Cercetările și experiențele întreprinse în ultimii ani, îndeosebi de biologi sovietici și francezi, au dat la iveală o seamă de amănunte extrem de interesante în legătură cu capacitatea de scufundare a balenelor. S-a 
văzut astfel că acestea au un torace 
„pliant" — lipsit de stern, dar înzes
trat cu coaste mobile — care rezistă 
la presiunea uriașă din adincuri. Co
șul pieptului și plăroînii se comprimă 
șî-și reduc volumul fără să sufere. Concomitent plămînii sînt „storși" de aer, dar în așa fel, încît nici un gaz potențial nociv nu este absorbit de țesuturi.Oxigenul este asigurat de rezerva stocată în sîngele balenelor, care depășește de cîteva ori proporția de gaz din sîngele mamiferelor terestre. în plus, mușchii celor dintîi conțin o proteină foarte asemănătoare cu hemoglobina, care constituie ă doua rezervă importantă de oxigen.Pe de altă parte scăderea ritmului cardiac la o cincime din cel înregistrat Ia suprafața apei reduce considerabil necesarul de oxigen al cetacee- lor. Esențial rămîne însă mecanismul de blocare a consumului de oxigen, în timpul scufundării, vasele sanguine din mușchi se string pentru ca aprovizionarea cu sînge să se reducă cît mai mult. Dealtfel mușchii aproape că nici nu au nevoie de sînge, deoarece, cînd animalul- plutește în apa, sînt foarte puțin solicitați. Dacă intervine o solicitare, mai cu seamă în momentele în care balena își prinde prada sau în care se luptă, intră în acțiune proteinele sus-menționate. Așadar ba
lenele se scufundă cu o circulație san
guină scurtcicuitată. care nu mai apro
vizionează cu oxigen decît creierul, 
nervii, inima ții plămînii.



Poșta medicutui
STOIAN STOIANOV — Giurgiu : 1) Avem impresia că exagerați în privința alimentelor naturale care — fără doar și poate — sînt preferabile conservelor, dar nici chiar așa ! Am auzit în acest sens o anecdotă, pe care v-o „servim" și dv. (fiind... naturală !) : X : — ,,Eu nu, mânînc niciodată alimente care nu sînt naturale. Nu ingerez nimic care să conțină coloranți sintetici sau stabilizatori, nici un produs alimentar care să fi fost tratat sau îngrășat chimic !“ ; Y : — „Ei, și cum o mai duceți ?“ ; — „Rău ! Mor de foame !“ ; 2) De acord cu dv. că nu întotdeauna moda și igiena merg mînă în mînă (am zice chiar „ba din contra !“), iar pantofii ,,ortopedici" actuali confirmă și ei regula. Dar cum spunea scriitorul francez Jean Cocteau, moda este totuși un lucru emoționant pentru că moare totdeauna de... tînără.
ANITA — Timișoara : Sînt fenomene legate de menopauză, la care se a- daugă și fenomene de aterosclerozâ inerente vîrstei. De la distanță ne este cam greu să putem vindeca întregul „combinat" de afecțiuni pe care le a- cuzați. Pentru principalele neplăceri, cu avizul medicului curant, ați putea încerca o cură de Agozol, asociat cu Clofibrat și Redergine (Hidergin).
MIHAI MARINESCU — Oltenița :1) După majoritatea datelor din literatură, aritmia extrasistolică (care reprezintă cam 75% din cazurile de aritmii) este benignă. Dealtfel în amplul lor studiu asupra extrasistolelor, specialiști de talia lui Scherf și Schott a- firmă că este greu să găsești un om care să nu fi avut extrasistole intr-un moment sau altul al vieții sale. Practic, in orice serviciu de consultații, la aproape 50% din pacienții în vîrstă de peste 50 de ani, medicii găsesc la un moment dat extrasistole. Așadar griji mari să nu aveți; dacă totuși aceste tulburări vă supără, puteți utiliza sulfat de chinidină 0,20 g, repetat la1— 2 ore sau cite un sfert de tabletă de InderaL 2) Veți fi avînd poate și dv. dreptate, dar rămînem la părerea noastră de atitea ori exprimată asupra căsătoriei, care îndeobște rezolvă problemele. O mare vedetă de cinema (nu-i divulgăm numele !) răspunzînd la o anchetă pe tema „fericirii conjugale" declară dealtfel și ea : „Sigur că există căsnicii fericite ! — Eu am avut 

cinci !“
LACIIE — Galați : Guma de meste

cat nu are efect împotriva cariilor, dar se pare că intărește gingiile și, secundar, protejează dantura. Recent s-a publicat un experiment făcut pe 600 de copii, care a permis să se constate că utilizarea gumei de mestecat care conține trimetafosfat de sodiu face să scadă simțitor numărul cariilor dentare. Deocamdată însă ,,chewing-gum“- uri avînd în compoziția lor această substanță chimică nu au intrat în circuitul comercial.
I. ST. — Dorohoi : 1) Nu știm dacă 

e o ,.chestie de moral", cum spuneți dv., dar ca să vă răspundem „â la maniere de... ,,Trahanache", un soț „fără ...prințipuri, va să zică că nu Ie are".
2) Din păcate, sînt puține lucruri pe care omul le poate schimba după bunul său plac. De pildă, nu își poate schimba nici plămînii, nici nervii, nici constituția fizică și nici... temperamentul cu care l-a hărăzit natura. 3) împotriva fenomenelor de impotență 
sexuală este necesară o cură de lungă durată cu Testolent (o injecție la2— 3 săptămîni) sau cu Metiltestosteron (pe cale bucală) asociat cu Folcisteină U (cure de 30 fiole, o injecție la două zile).

NICULESCU ILIE PETRE — com, A- 
ricești-Rahtivani, jud. Prahova : în „bani mărunți" paralizia recurențială 
dreaptă este o paralizie a laringelui (i- nervația mușchilor intrinseci ai laringelui este asigurată de nervul recurent, două ramuri ale nervului pneumogas- tric, care se desprind din trunchiul nervos principal la nivelul arterei sub- claviculare în dreapta și al aortei în stînga). Cauzele acestei paralizii pot fi : 
o laringită acută neglijată, noduli pe corzile vocale, o gușă tiroidiană voluminoasă care comprimă nervul, o a- denopatie traheobronșică sau un traumatism accidental al glandei tiroide. Semnul caracteristic este modificarea vocii, inițial lipsită de sonoritate, apoi bitonală, datorită comprimării produse de mișcările exagerate ale corzilor vocale de partea săhătoasă. Neglijată, a- fecțiunea duce la o voce afonă. Tratamentul constă în evitarea răcelii și u- mezelii, a infecțiilor căilor respiratorii, interzicerea eforturilor vocale și respiratorii, medicație neurotonică — ser neurotonic, vitaminele Bj și Be, aerosoli de streptomicină (sau rifampicină) și climatoterapie, conform indicațiilor specialistului otorinolaringolog.

Trezită după un somn de 20 de ani, Nadejda Lebedin — despre care am 
mai scris — se află acum intr-o clinică de neurologie unde urmează un curs 
de readaptare la condiții normale de viață. în fotografie : Nadejda Lebedin 
și fiica ei Valentina. Foto : V. Sehevțov (A.P.N.)

ANCHETĂ

Combaterea cancerului — 
momentul
unei mari speranfe ud

— Dacă această teorie va fi confir
mată, care ar fi după dv. concluziile 
practice privind tratamentul canceru
lui ?— Organismul uman este astfel constituit, încît se poate apăra împotriva virusurilor secretînd anticorpi. Cum fiecare dintre acești anticorpi este, în felul lui, o replică inversă- a virusului, el capturează inamicul și îl dezarmează. Este vorba de un fenomen de protecție imunologică binecunoscut. Iar dacă vom cunoaște a- gentul patogen, vom fi în măsură — prin vaccinare, de exemplu — să consolidăm considerabil capacitatea defensivă a organismului. Totul pledează a- cum pentru teoria că tumorile, cel puțin acelea ale animalelor, conțin an- tigene specifice susceptibile să provoace o reacție imunologică. Această reacție poate fi activată pină la punctul in care tumoarea „se dizolvă", fără ca celulele normale să fie cîtuși de puțin afectate. Experimente făcute pe șoareci au relevat extrema eficacitate a acestei metode. Și la fel am reușit să abordăm și problema tumorilor umane.

— Se știe că echipa condusă de 
dv. a făcut o descoperire importan
tă. punind la punct o reacție imuno- 
diagnostică pentru depistarea precoce 
a cancerului hepatic la om. în felul 
acesta a fost demonstrată pentru pri
ma dată posibilitatea utilizării meto
dei imunologice pentru diagnosticul 
precoce al tumorilor maligne. Sur
prinzător este insă faptul că tocmai 
cancerul ficatului este o formă clini
că practic inexistentă în U.R.S.S. Cum 
ați izbutit atunci să faceți acest ex
periment atît de repede și la o scară 
atît de vastă ?— Pentru a birui cancerul, cooperarea internațională este absolut indispensabilă. Este o problemă de ansamblu, imposibil de rezolvat cu mijloacele unei singure țări, ale unei singure națiuni. Acesta a fost și motivul pentru care, în anul 1966, a luat ființă un Centru internațional de cercetare a cancerului (CIRC), cu sediul Ia Lyon, afiliat Organizației Mondiale a Sănătății. Această instituție a făcut mult pentru dezvoltarea cooperării internaționale în domeniul can- cerologiei.în ce ne privește, de exemplu, noi nu am fi izbutit să realizăm această importantă descoperire într-un timp atît de scurt numai cu mijloacele proprii, cancerul hepatic întîlnindu-se într-adevăr extrem de rar în țările dezvoltate. Există însă regiuni de pe glob unde el constituie cea mai răs- pîndită formă de tumoare malignă. Este cazul Africii de sud și de vest, ca și 

al sud-estului Asiei. Cînd metoda a fost pusă la punct și confirmată, apoi dezvoltată și amplificată prin lucrările savanților sovietici, francezi, a- mericani și englezi, a fost nevoie să stabilim relații strînse de colaborare cu confrații noștri din diferitele țări în curs de dezvoltare. CIRC din Lyon a contribuit și el în mare măsură la organizarea acestei acțiuni științifice pe scară internațională, Ia care au mai participat laboratoarele din U.R.S.S1, Franța, precum și instituții medicale din Africa, Jamaica și Singapore.într-un interval de timp extrem de scurt, am putiît astfel obține o mare cantitate de ser sanguin de la canceroșii hepatici din numeroase țări și puncte de control. Pentru a garanta fiabilitatea experimentului, eșantioa- nele au fost prelucrate sub denumiri codificate, în mod autonom, în trei laboratoare, la Moscova, Astrahan -și Paris, după care toți participanții la acest experiment s-au reunit pentru a trage concluziile. Ei au constatat că testul elaborat permite depistarea cu cea mai mare exactitate a întigenului caracteristic tumorii respective, fără ca acesta să dea practic vreo reacție pseudopozitivă și pentru alte maladii.
— în concluzie, am dori să cunoaș

tem opinia dv. privind previziunile 
asupra soluționării problemei cance
rului.
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— Ca să fiu sincer, am impresia că literalmente fiecare zi ne poate da răspunsul așteptat. Probabil că într-un viitor foarte apropiat, anul acesta încă, anul viitor, sau cel mult în doi- trei ani, primele virusuri de tumori umane, mai precis de leucemii, vor putea fi izolate și identificate. Din a- cel moment, problema vaccinării împotriva acestor virusuri și deci și contra acestor forme de cancer se va situa pe terenul realităților.După atîta noian de cercetări, de impasuri, de eșecuri, savanții au găsit în fine filonul ale cărui rezultate se înmulțesc pur și simplu văzînS cu o- chii. Iată de ce virologia și imunolo- gia sînt acum apte de efecte practice și de noi și noi progrese pe plan teoretic.
— Considerați deci pesimiste pro

nosticurile care amină pentru anii 
’90 sau chiar pină la sfîrșitul veacu
lui XX soluția problemei ?— Asta depinde în mare măsură și de domeniul în care lucrează cance- rologii. Noi, virologii și imunologii. avem sentimentul că' ne aflăm în a- junul unor descoperiri capitale. Iată de ce termene ca anii ’90 sau 2000 ne apar ca inadmisibile. Fiecare dintre noi consideră mai degrabă că nu are timpul necesar să facă cît mai mult.- Și să-l facă azi, nu mîine, să nu piardă o singură zi. S-ar putea ca, în domeniul nostru precis, totul să se termine pînă în eel mult zece ani. Nu țin să fac pronosticuri pe ansamblul cancerologiei, dar, în ce privește tumorile virale și formele de cancer imunologic controlabile, lucrurile evoluează extrem de repede. Și imediat ce vom fi găsit „cheia" unei tumori, celelalte vor urma de la sine.Am dori să punem la punct metode care să ne îngăduie să depistăm cazurile de cancer în cadrul unor simple analize sanguine sau epidermice. Aproape întotdeauna acestea fac posibilă vindecarea completă, radicală. Putem acum visa la acest moment, căci știm cum trebuie abordată problema în mod efectiv.

PILULE

• Feromoni este numele dat unor hormoni, adevărate mesaje chimice organice, emise de unele animale de aceeași specie, și care constituie un nou „limbaj". Feromonii și-au dovedit importanța în comportamentul social și sexual al rozătoarelor.• Colegiul chirurgilor din Scoția propune ca firele de sutură să fie de culoare roșie, întrucît aceasta este culoarea care se vede cel mai bine pe plăgile recent cicatrizate și pe crustele de sînge.• Trebuie să ne temem de vitami- noterapia cu B12 prelungită și în doze mari ! Ea poate provoca o acnee ro- zacee sau o dermatoză caracteristică, chiar cînd nu este vorba de un ten se- boreic. Atențiune, deci, la „reconsti- tuenții" luați fără indicații, în special de persoanele acneice.• La Institutul de poliomielită și encefalită din Moscova a fost preparat un nou vaccin împotriva turbării. Imu- nizînd împotriva turbării atît animalele cît și oamenii, acest vaccin este preparat din rinichi de hamster (mic rozător folosit ca animal de experiență în laboratoare, N.R.). Noul vaccin elimină complicațiile neurologice deștul de frecvente de care se face răspunzător actualul vaccin, preparat din creiere de animale turbate.



SUEDIA

Zgîrie-norii din GotlandDacă ar fi să facem un inventar al bogățiilor insulei Gotland, el ar arăta cam așa :700 de tezaure de aur și argint, datând din timpul vikingilor ;un zid gros, lung de circa doi kilometri și prevăzut cu 37 de turnulețe, înălțat în secolul XIII în jurul orașului Vîsby ;700 de morminte de piatră uriașe, in formă de corabie, cu o vechime de circa două milenii.Dealtfel Gotland este cea mai mare insulă din Marea Baltică, cu vara cea mai însorită din Suedia, cu plaje splendide și multe locuri de agremenț pentru vikingii contemporani. Căci am uitat să spunem că această fîșie de uscat cu o suprafață de circa 3 000 km2, așezată la 84 km de țărmul sud-estic al Suediei, are 54 000 de locuitori, cărora, în plin sezon estival, li se mai adaugă cîteva zeci de mii de turiști.în apropierea zidului care înconjoară Visby, pe un pătrat, destul de mic sînt înghesuite ruinele a 17 biserici medievale. Marele lor număr se explică prin faptul că, în Evul Mediu, fiecare corporație de negustori care făcea comerț cu Visby dorea să aibă neapărat un lăcaș propriu de rugăciune. Dar în 1525, cînd o- rașul a fost jefuit de războinici din Liibeck, bisericile au fost arse. Numai una singură a rămas în picioare, și anume aceea care aparținea negustorilor germani.La Vîsby mai a- trag atenția în mod deosebit trei terase eu „zgîrie-nori“ medievali transformați în antrepozite. Cu 600 de ani în urmă ei îi uluiau pe străini așa cum zgîrie-norii din New York îi impresionează acum pe vizitatorii veniți de pe alte continente.Datorită apelor calde ale Golfstrom- nlui, în Vîsby, la latitudinea Labradorului, este tot anul o vreme blinda, iar din iulie pînă în decembrie înfloresc parfumați trandafiri albi, roz și roșii. Așadar așezarea ar putea fi numită pe bună dreptate „orașul ruinelor și al trandafirilor".Vara, o mulțime de turiști, invadează plajele. Pînă la prînz ei se prăjesc la soare, iar după prînz caută să ia contact cu străvechea cultură a insulei. „Insula noastră este un muzeu" — o-
. gioom

« globul globul „ 
globul globul globui 

âobul globul globul glob 
j| globul globul globul gi 

globul globul globul globu 
iul globul globul globul gloi 
globul globul globul globul 

bul globul globul globul glol

loți încercați. Și tot ei mai încărcau și mari cantități de bere de Gotland (care în treacăt fie spus e și astăzi atît de tare, încît cei care o consumă regulat trebuie să aibă neapărat un antrenament de viking). Se pare că ea îi ajuta pe navigatori să suporte mai ușor grelele încercări prin care treceau în lungile lor călătorii.Acum gotlandezii rareori mai străbat drumurile urmate cîndva de strămoșii lor. Dealtfel ei își părăsesc în genere foarte rar insula. Acum cîțiva ani, bunăoară, un locuitor, pe nume Eric Olsen, primind o comandă de la UNESCO ca să restaureze fațada de mozaic a unei moschei, a pornit într-o lungă călătorie, cu destinația Herat, Afganistan. Dar din toate obiectivele, multe la număr, restaurate de el în țară și străinătate, Olsen se mîndrește cel mai mult cu Kovick, un mic sat de pescari gotlandez care la ora actuală arată ca acum 50 de ani, cu singura deosebire că în el nu mai locuiesc pescari.— Oamenii se îngrijesc de bisericile și comorile vikingilor, dar uită de propria lor viață, a declarat Olsen. De a- ceea am hotărit să restaurez acest sat așa cum mi-1 amintesc din copilărie.Pînă în 1920, în Gotland au existat 150 de astfel de sate. Acum însă puține din ele mai sînt locuite de pescari, majoritatea fiind transformate în stațiuni turistice.Gotland este una din cele mai dezvoltate zone agricole din Suedia. Cel mai mare fermier din insulă este Frederic Vag. El se mîndrește în special cu cele 20 de oi de rasă neobișnuită. Animalele au cîte patru coarne : două groase, încovoiate în sus, iar celelalte, mai subțiri, cu vîrfurile îndreptate în jos. Oile de Gotland, cu două, patru sau chiar șase coarne, sînt o rasă foarte veche și mult apreciată. Dar

veac nou

directorul Muzeului dîn^Uand. j°m’Celebrele saga povestesc că în secolele IX—XI, locuitorii insulei Gotland erau cei mai bogați vikingi. Dar bogăția lor nu se datora jafurilor, ci comerțului și meșteșugurilor. Cînd vecinii lor porneau în expediții spreGotland ca să ia de acolo la bord pi—

pentru că bogata podoabă a capului împiedică tunsul, insularii au obținut prin încrucișări animale lipsite aproape complet de coarne. Cum însă nu vrea ca vechea rasă să dispară. Vag crește un număr mic de oi cornute, comercializând carnea, care seamănă cu cea de vînat : e închisă la culoare și dulceagă. Iar un vecin al său cultivă piersici, pruni și meri, udînd pămîntul cu apă de mare. Căci Baltica are o sa- linitate redusă.Dar sînt și fermieri care în ultimul timp își lichidează gospodăriile și pleacă la oraș sau pe continent, pentru că agricultura pe pămîntul destul de arid al insulei nu e ușoară. Printre ei era cît pe ce să se numere și Andres Krun. Dar cu puțin timp înainte de a-și pune planul în aplicare, el a descoperit pe o colină. în timp ce ara, un tezaur de argint, îngropat cu 800 de ani în urmă, cum s-a stabilit ulterior. Era cea mai mare comoară dată la iveală în insulă : mai multe lingouri și 3 000 de monede. Conform legilor suedeze, Krun a primit a opta parte din tezaur.Insula are multe obiceiuri și sărbători specifice. Una din cele mai prețuite ceremonii, așteptată cu mare nerăbdare de localnici dar și de străinii care au participat sau numai au auzit despre ea, este Sărbătoarea langustei. Are loc în fiecare an, în august și, precum o spune numele, e de ordin gastronomie. Cea mai mare maestră in organizarea ei este, afirmă gotlandezii, Mariana Korsmann. posesoare a trei titluri universitare și excelentă gospodină.Ce se servește la masă cu acest prilej ? Aducerea bucatelor și aranjarea lor e o treabă grea și de lungă durată. Operația se face chiar in fața oaspeților. Mai intîi se aduc raci, foarte mulți raci care sînt așezați la loc de cinste. Cum însă valoarea lor nutritivă este aproape nulă, în jurul lor încep să apară niște chifle mari, ovale, cu coajă crocantă, preparate chiar de gazdă, cîr- năciori apetisanți și șase feluri de „fructe de mare", între care pe primul loc se află, evident, langustele. Și, bineînțeles, nu lipsește celebra bere de Gotland. Cu toate că e sărbătoarea langustei, deliciul mesei îl fac racii care se mă- nîncă la urmă, după un anume ritual, într-o tăcere desăvîrșită de parcă s-ar oficia o ceremonie sacră. Iar cînd nu are raci de Gotland, gazda obișnuiește să se scuze :— Vă rog să mă iertați. N-am găsit raci de Gotland, ci numai suedezi./
(După „Vokrug sveter)

PAKISTAN

Visby. Serbare tradițională.

Pe drumul
Marilor Măguliîn împrejurimile orășelului Taxila din nord-vestul Pakistanului relieful e accidentat. Marea de coline se vălurește în soare. Aș fi vrut ca, respectînd șablonul, să spun că e „verde", dar în realitate colinele au tot felul de culori, ca dealtfel pretutindeni. Sînt galbene, roșcate, cafenii și, desigur, verzi. Stîncoase și acoperite cu iarbă. Unele sînt scobite — căci acolo au fost cîndva cariere de piatră ; deci ce iarbă ar mai putea crește pe ele ? Pe altele se pot vedea ruine. Pretutindeni, urme de săpături. Pentru că împrejurimile orășelului Taxila sînt un -adevărat paradis pentru arheologi. Pe ruine crește acum porumb...Orășelul abia se zărește printre copaci. Taxila are 10 000 de locuitori. în cea mai mare parte oamenii se îndeletnicesc cu agricultura și cu grădinăritul. Există însă și întreprinderi semi- meșteșugărești. De aceea ocupația de bază a locuitorilor este foarte greu de stabilit. S-ar putea spune că sînt pe jumătate muncitori, pe jumătate țărani. Prezența frecventă a turiștilor și a altor vizitatori care caută suvenire, pentru că doresc să ducă neapărat ceva cu ei din Taxila, a dezvoltat mult artizanatul. Magazinele sînt tixite cu statuete ale lui Buddha și Dionysos, cu busturi ale lui Alexandru Macedon, Asoka etc. Apoi există și o bursă neagră de monede. Cred că numismații care vin acolo se ruinează cumpărînd.Dar cînd ajungi pe locuri care te duc cu multe secole în urmă e bine să uiți de această goană după suvenire, după exotic. La un moment dat am zărit următoarea inscripție : „Porțiune din principalul drum care ducea de la Kabul la Bengal în perioada Marilor Moguli". E un drum lat pentru războinici și negustori. Căci orașul a jucat
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odinioară rolul de nod de comunicații ; pe acolo se ajungea în India, socotită de greci ultima țară din extremul orient al lumii, înconjurată de ocean, o țară a miracolelor, cu bogății fabuloase...Savantul englez John Marshall a consacrat orașului Taxila o lucrare monumentală : trei volume impresionante. Ei a început dealtfel primele săpături acolo în 1912, așadar în tinerețe. Și Taxila și-a dezvăluit în fața lui mereu alte manuscrise, a căror citire și interpretare i-au cerut cîteva decenii. Revelațiile lui John Marshall au suscitat interesul unanim al specialiștilor.înainte de a pleca la Taxila citisem cîteva lucrări consacrate expedițiilor arheologice din Pakistan. La Karachi apare o revistă : „Arheologia pakistaneză", o adevărată comoară pentru cei care se interesează de acest domeniu, într-unul din ultimele sale numere revista a publicat un amplu articol, semnat de Ahmed Nabi Han, din departamentul de arheologie și muzee. „în 1967 — arată articolul — a fost descoperită așezarea preistorică Sarai Khola de lîngă celebrul oraș budist Taxila. Reprezentînd o întreagă epocă, ea a deschis specialiștilor o nouă pagină din istoria acestei străvechi perioade a Pakistanului. Rezultatele săpăturilor au fost prelucrate și sistematizate... de tî- nărul arheolog M.A.Halim".M.A.Halim este acum directorul muzeului din Taxila. însoțit de el am vizitat aproape o zi acest lăcaș de cultură. Muzeul nu cuprinde diagrame, scheme, desene, fotografii ca în multe alte muzee din lume, întrucît belșugul de obiecte originale aduse de la fața locului, adică din preajma orășelului, le face de prisos. Sint multe obiecte de uz casnic, statuete, podoabe pentru femei și bărbați.în sălile muzeului și-au dat parcă întîlnire cîteva orașe, reprezentînd nu numai diverse epoci, ci și culturi diferite: indo-bactriană, indo-partă, ku- șană... într-adevăr, e vorba de obiecte aduse de la Sirkap, Jandiala, Sirsukh, Jauliana, Mohra-Moradu, Sarai-Khola — toate aflate foarte aproape de Taxila.în mod deosebit m-a impresionat un grup sculptural numit „Muzicanți dormind". Ai impresia că au cîntat toată noaptea, spre desfătarea unui bogătaș și că în zori i-a doborît somnul. Mai pot fi văzute unelte pentru lucrarea ogoarelor și grădinilor : pluguri de lemn, sape, foarfece etc.într-o încăpere separată sînt expuse obiecte de argint și aur împodobite cu pietre prețioase, între care foarte multe coliere, inele, cercei, brățări, diademe, ace de păr... Consoartele noastre n-au mai inventat mare lucru în materie de podoabe și cochetărie. Pe multe obiecte s-au păstrat inscripții în limba arameică.Vizita mea la Taxila a coincis cu sărbătorirea unui mileniu de la nașterea marelui gînditor asiatic Al-Biruni din Horezm. Ziarele pakistaneze au publicat multe articole despre el. Nu-i exclus ca Al-Biruni să fi vizitat și Taxila. Marele învățat a trăit la curtea lui Mahmud din Ghasna, care a creat în secolul XI un vast imperiu cuprin- zînd actualele teritorii ale Kașmirului și Punjabului. Mahmud era el însuși poet. A înființat și o universitate. I-a luat sub protecția lui pe Firdusi, Ansari și alte celebrități ale lumii arabe. Al-Biruni, cum atestă izvoare pakistaneze, a fost „prietenul și sfetnicul" lui Mahmud. El a petrecut acolo cîteva zeci de ani. Deci a avut timp să viziteze și Taxila. în orice caz M.A. Halim este de această părere și își propune să se ocupe de problemă.Căci Taxila nu și-a dezvăluit încă toate secretele și de aceea săpăturile continuă.
N. Hohlov



Un strănut pentru un nume
Pe lume nu exista oameni fără nume. Și asta nu numai pentru că altfel n-ar putea fi completate actele de i- dentitate — pe pămînt sînt milioane de oameni care n-au nici cea mai vagă idee despre asemenea acte — ci și pentru a facilita exprimarea relațiilor interumane.Cine nu știe însă cit de complicată este pentru părinți alegerea numelui „îngerașului" lor ? Cîte zile își pierd ei bătîndu-și capul cu întrebarea : cum să-i spunem „odorului" nostru ?Aici însă sîntem nevoiți să facem o precizare : această situație nu privește deloc pe aborigenii din Australia.Copiii unor triburi din sudul Australiei primesc, în general, în toate familiile aceleași nume; primul - fiu este Piri, prima fiică Kartanie, urmează Varni și Varrunia, apoi Kunni și Kunta, nume care înseamnă cel dinții, 

cea dinții, cel de-al doilea, cea de-a 
doua ș.a.m.d.Nou-nășcuții din alte triburi capătă nume de animale sau numele locului unde au fost născuți. De pildă un nume ca „Fîntîria-lîngă-Stînca-Roșie" ar trebui interpretat astfel : cînd' s-a născut copilul, părinții lui tocmai amenajau un loc de popas în apropierea unei fîntîni aflate lîngă o stîncă roșie.Nu toate triburile din sudul Australiei sînt însă adeptele unei asemenea modalități simple de „botezare". în tribul arunta, de pildă, fiecare bărbat are, pe lîngă numele obișnuit, cunoscut de toți membrii tribului, un nume tainic, sfînt, pc care îl cunosc numai bătrînii și cei mai de vază reprezentanți ai comunității. Numai în prezența lor acest nume poate fi pronunțat... în șoaptă însă. Femeile nu-1 află decît cînd ating o vîrstă respectabilă. Chiar soția, care își petrece aproape întreaga viață alături de bărbatul ei, îl află abia spre amurgul vieții — și nici atunci întotdeauna.De la trib la trib variază și momentul cînd nou-născutul este „scos din

— Spală-te imediat pe mîini.
— Dar azi tăcem numai pîine 

neagră !... 

anonimat" : imediat după naștere, peste trei-patru sau cinci săptămîni, uneori chiar la maturitate. Numele nu este însă definitiv. Dacă viața oferă „motive", el este schimbat. Un băiețel cu numele „Marloo", de pildă, mai tîrziu a fost „rebotezat" Nairkinișebe, adică „Părintele văzului", pentru că puștiului îi plăcea să repete : „Văd, văd" !La papuașii din Noua Guinee opțiunea pentru un nume său altul se face foarte ușor. La dispoziția părinților stau inepuizabile surse de inspirație ca : numele rudelor (de obicei, dece- date) sau flora și fauna insulei. în plus, cînd părinții vor să-și întipărească în memorie un anume eveniment, ei îl pot. imortaliza în numele copilului lor.,' Cum papuașii sînt- extrem de superstițioși, (numele unei 

Poate nu-i place numele...rude decedate poate fi pronunțat numai de prieteni sau rude, nu însă și de purtătorul lui din altă generație), mama născocește intenționat pentru copilul ei, care poartă numele bunicului decedat, o poreclă. La întrebarea „Cum te cheamă ?“ un copil papuaș bine educat va tăcea. Va răspunde pentru el un prieten sau o rudă, dacă unul din ei se află în apropiere.Pentru a-și denumi copiii, membrii tribului motu, tot din Noua Guinee, a- pelează la natura înconjurătoare. Pe fete le numesc, de pildă, Boroma (porc), fără ca acest apelativ să conțină nici măcar un grăunte de insultă. Dimpotrivă, porcul, unul din puținele animale domestice din gospodăria papuașului, este un semn de bogăție. Simpla lui existență în gospodărie impune un respect aparte. Băieții poartă numele Kaba (berbec), fia (topor). De asemenea, cum din acest trib erau selecționați mulți polițiști australieni, sînt aici des întîlnite nume ca : Fluier, Revolver, Caporal.
Maorii — populație băștinașă a Noii Zeelande — își botează copilul prin- tr-o scurtă ceremonie : lîngă nou-năs- cut este adusă statueta unui mic idol, după care începe enumerarea fie a calităților pe care părinții le-ar dori pentru micuțul lor, fie a unor feno

mene sau întimplări ce au avut loc 

în timpul nașterii copilului (eclipsă de soare, sosirea unei nave) vizita bunicului care locuiește într-un sat îndepărtat etc.). Mai devreme sau mai tîrziu copilul strănută — toți copiii strănută — iar cuvîntul pronunțat exact în acel moment devine numele lui. (Sînt cunoscute cazuri cînd ceremonia a durat și 24 de ore, „îngerașul" încă- pățînîndu-se să nu strănute ; tușea, plîngea, scotea fel și fel de sunete, numai nu strănuta).
CA LA PISA
,e- >■ - - .

Se înclina 
Gaukușonul ?Recent, au remarcat arhitecții sovietici, minaretul moscheii Gaukușon din Buhara, o străveche așezare din Asia Centrală, a început să se încline în chip vizibiL Tumul, construit în 1580, s-a depărtat de ta axa lui verticală cu... 58 cm ! Se pare că vinovate de a- ceastă poziție ciudată care o amintește pe aceea a turnului din Pisa, sînt de părere specialiștii, ar fi apele canalului Șahrud care curg în apropiere și care s-ar fi infiltrat sub fundația impunătorului obiectiv turistic.Dar, atunci. cînd restauratorii au a- runcat o privire la „rădăcina" turnului, ei au constatat că acesta nu dispunea de nici un fel de fundație. U- riașa construcție se rezema pe un zid încă și mai vechi și pe mormane de sfărîmături de cărămidă tasată în combinație cu argilă, pe scurt pe ruinele unor clădiri odinioară demolate. încît uimirea lor a fost cît se poate de firească : cum de ă putut să-i treacă cuiva prin cap să așeze pe o astfel de „fundație" un turn cu o asemenea greutate și cu o înălțime echivalentă cu aceea a unei clădiri moderne cu nouă etaje ? Cu toate acestea minaretul a rămas în picioare de-a lungul multor secole și ar mai fi rămas, dacă n-ar fi intervenit infiltrarea apelor canalului din vecinătate.Pentru a salva monumentul, o adevărată operă de arfă, restauratorii au decis să-i înlocuiască complet „fundația". întreprinderea, pe care trebuie s-o calificăm temerară, a fost realizată de un grup de specialiști conduși de Acil Bobomiiradov. Extrăgînd o secțiune din vechea „fundație.", ei au turnat beton

Undeva sub coamă -lui -„Galop"' sînt plasate patru butoane de comandă, respectiv pentru :< start; prima și a doua ' „viteză" și un semnal* sonor în.----- - căderii Călărețului.in cavitatea astfel formată, după care au extras o . altă secțiune, și așa mai' departe, pînă ce minaretul s-a ,. văzut înzestrat cu o nouă?temelie extrem de rezistentă, fiind consolidată și cu o armătură de oțel. în momentul de față minaretul moscheii din Gaukușon se înalță drept ca o luminare. Și, pentru ca noua fundație să nu aibă și ea de pătimit din cauza infiltrațiilor, de-a lungul întregului tronson malurile canalului au fost etanșeizate.

Tot pe loc, 
pe loc, pe loc...O firmă japoneză a început recent să facă reclamă unui nou produs al ei : calul de curse artificial „Galop", în mărime naturală și cu păr sintetic. Calul are o viteză maximă de 800 de metri pe minut. Un motor electric de 200 de volți plasat în corpul patrupedului îl leagănă mereu, capul i se mișcă în sus și în jos, iar pentru o și mai fidelă ase

mănare cu plimbarea pe un cal „adevărat" o bandă de magnetofon reproduce tropotul copitelor.
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Pact cu căutătorii
de comoriJefuirea șantierelor de săpături arheologice a ajuns o problemă la ordinea zilei în mai multe țări din lume. Pe de o parte operează hoți adevărați care pun mîna pe opere de artă și o- biecte vechi pentru a scoate bani pe ele vînzîndu-le colecționarilor. Uneori sînt adevărați bandiți care nu se dau în lături nici de la crimă spre a-și a- tinge scopul. Pe de altă parte este vorba de amatori care țin cu tot dinadinsul, din pasiune sau din vanitate, să intre și ei în posesia unei rămășițe a trecutului, cu care să se poată lăuda.De aceștia din urmă a hotărît să se folosească directorul Muzeului romano- german din Koln, pentru a se asigura că șantierele din valea Rinului nu vor fi prădate. Avîntul construcțiilor din ultimii ani în regiunea orașului Koln a dus la descoperirea unor prețioase resturi de pe vremea romanilor, celților și francilor. Hoții de meserie și cei de ocazie nu au întîrziat să se manifeste și curînd au început să acționeze pe scară largă, pe potriva descoperirilor.îngrijorat, directorul muzeului a încheiat atunci un pact cu 50 de căutători de comori, despre care știa că operează pe teritoriul și în împrejurimile orașului. înțelegerea prevede că : arheologii amatori vor săpa numai sub supravegherea unui specialist de la muzeu ; obiectele descoperite de ei vor fi predate muzeului, pentru a fi luate în evidență și depozitate ; piesele deosebite pot fi păstrate de descoperitorul lor pînă la moartea sa sau vîndute muzeului. Drept rezultat muzeul a și achiziționat un cavou de aproape 5 m înălțime da- tînd din secolul I și o pereche de pan
tofi de sticlă găsiți într-un sarcofag.



CASA PRIETENIEI ROMĂNO-SOVIETICE — BUCUREȘTI
PROGRAMUL MANIFESTĂRILOR din perioada 1—7 februarie 1974

Simbătă 2 februarie, ora 19 : Ciclul : „Estetica — implicații artistice și sociale". Colocviu 
despre : „Dialectica vieții — dialectica artei". Va vorbi prof. univ. dr. Ion Ianoși, 
membru al Academiei de științe sociale și politice. „Artă, artist, public". Va vorbi 
dr. Ion Pascadi, șef de sector la Institutul de filozofie. „Normă etică și expresi
vitate artistică". Va vorbi eonf. univ. Gheorghe Berescu, șef de departament la 
Institutul de științe politice și de studiere a problemei naționale. Urmează filmul 
documentar „Artistul nevăzut" și un film artistic.

Duminică 3 februarie, ora 10.30 : Manifestare pentru tineret. Ciclul : „Pagini din istoria 
insurecției naționale antifasciste armate". Conferința : „Pregătirea insurecției na
ționale antifasciste". Va vorbi Simion Aurică, cercetător științific la Institutul de 
studii istorice și social-politice de pe lingă C.C. al P.C.R. Urmează filmul docu
mentar „Evocări" și un film artistic.

ora 19 : Ciclul : „Literatura în dialog cu societatea". Discuție la masa rotundă : „Marea 
tradiție a poeziei românești". Participă : Violeta Zamfirescu, poetă ; prof. dr. 
Ovidiu Papadima ; Adrian Anghelescu, șeful secției de poezie și critică literară 
a Editurii Mihai Eminescu. Discuția va fi condusă de Constantin Crișan, critic 
literar. Urmează un recital de poezie românească, la care își vor da concursul 
actori ai teatrelor bucureștene, și un film artistic.

Marți 5 februarie, ora 19 : Ciclul : „Știința politică și societatea". Simpozion : „Viața 
politică în România socialistă". Vor vorbi : prof. univ. dr. N. N. Constantinescu, 
membru al Academiei de științe sociale și politice ; prof. univ. dr. Sergiu Tamaș ; 
Sergiu Verona, cercetător științific principal la Institutul de științe politice și 
de studiere a problemei naționale. Urmează filmul documentar „Ritmuri româ
nești" și un film artistic.

Miercuri 6 februarie, ora 19 : Ciclul : „Sinteze și orientări în științele medicale". în dez
batere : „Program prioritar in combaterea cancerului". Va vorbi prof. univ. dr. 
docent Octav Costăchel, membru corespondent al Academiei de științe medicale. 
„Eradicarea bolilor infecțioase". Va vorbi prof. univ. dr. Matei Balș. Urmează fil
mul documentar „Apa vie" și un film artistic.

Joi 7 februarie, ora 19: Ciclul: „Omul și societatea". Colocviu despre: „Omul ca valoare
— scop al umanismului socialist". Va vorbi conf. univ, dr. Ștefan Costea. „Omul
— cutezător vizionar al zilei de mîine". Va vorbi conf. univ. dr. Mihai Botez. 
„Despre om ca ființă multilateral dezvoltată". Va vorbi conf. univ. dr. Ion Cerghit. 
Urmează filmul documentar „Cartea de vizită" și un film artistic.

| SPORTURILOR DE IARNĂ

restaurantul CINA.

I PENTRU AMATORII I

și pentru cei ce apreciază farmecul montan, ÎNTREPRINDEREA DE TURISM, 
HOTELURI ȘI RESTAURANTE — BUCUREȘTI organizează excursii.

CU AUTOCARELE:
BUCUREȘTI—SINAIA—PREDEAL
Cu plecarea din cartierele :

• TITAN — complex A 8 — restaurant MINIȘ
• BERCENI — b-dul Metalurgiei — centrala telefonică
• DRUMUL TABEREI — cinematograful FAVORIT
• PIAȚA PALATULUI R.S.R. — restaurantul CINA.

Costul excursiei = 67 lei.
BUCUREȘTI—SINAIA—PREDEAL—POIANA BRAȘOV
Cu plecarea din

• PIAȚA PALATULUI R.S.R.
Costul excursiei = 77 lei.
IMPORTANT:

Plecările au loc în fiecare duminică, la orele 7,00, iar în costul biletului, care 
se achită „DIRECT LA AUTOCAR", este inclus și dejunul.
Cei ce doresc să-și rezerve locuri din timp se pot înscrie și achita costul 
excursiei la filialele de turism din Cal. Victoriei nr. 100 și B-dul Republicii 
nr. 68, plecarea autocarelor urmind a se face din Piața Unirii.

CU TRENUL PE ITINERARELE :
BUCUREȘTI—SINAIA—BUȘTENI—PREDEAL — de 1 zi 
Cu plecări in fiecare duminică din :

• GARA DE NORD — la orele 5,12
• GARA BASARAB — la orele 8,00 

Costul excursiei = 37 lei.
BUCUREȘTI—SINAIA—BUȘTENI—PREDEAL — de 1% zi. 
Cu plecări în fiecare sîmbătă, din GARA DE NORD, la orele 14,58. 
Costul excursiei = 87 lei.
LA CABANELE DE PE VALEA IALOMIȚEI ȘI VALEA PRAHOVEI — de l1/, 

zi, organizate și la cererea colectivelor din întreprinderi, instituții, școli și 
facultăți.
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TOATE DRUMURILE 
DUC LA MAGAZINELE 

COMERȚULUI DE STAT,
UNDE, ÎN CADRUL 

TlRGULUI DE IARNĂ,

vă puteți procura, cu o reducere de prețuri de pînă 
paltoane, demiuri, jachete, rochii și fuste din stofă, imper
meabile, scurte, canadiene, tricotaje, ciorapi și șosete pentru 
adulți, căciulițe, fulare, eșarfe, basmale, cizme și ghete cu 
fețe din p.v.c., stofe pentru palton și stofe groase fantezi.

la 30%,

14 IANUARIE — 24 FEBRUARIE 1974!

TÎRGUL DE IARNĂ"!
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LOCURI DE ODIHNA Șl TRATAMENT
PENTRU TRIMESTRUL 1/1974

București, bd. Republicii nr. 4 și 68, au pus în vînzare S.......... 3Filialele de turism din
locuri de odihnă și tratament in numeroase stațiuni balneoclimaterice :

— pentru odihnă : Bușteni, Borsec, Lacu Roșu, Moneasa, Păltiniș, Predeal, Șo- 
vata, Sinaia, precum și în noua stațiune Balvanyos, Tușnad;

— pentru tratament : Borsec, Bazna, Buziaș, Căciulata, Călimănești, Govora, 
Eforie Nord, Pucioasa, 1 Mai, Mangalia, Ocna Sibiului, Vatra Dornei, Sovata, Sîn- 
georz, Qlăneșți, Slănic-Moldova, la care se adaugă noile stațiuni : Balvanyos — 
jud. Covasna, pentru nevroză ; Vața — județul Hunedoara, pentru reumatism și 
Vilcele — județul Covasna. pentru boli digestiva și reumatism.

INFORMAȚII SUPLIMENTARE ȘI REȚINERI DE LOCURI

se pot face la filialele de mai sus ale întreprinderii de turism, hoteluri 
și restaurante — București, precum și la telefon 14.72.08 și 14.08.00.

-iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiui?



BIOGRAFII
CONTEMPORANE

40 de ani printre fiareSfera de activitate a acestei femei infinit de curajoase și de bune este foarte greu de definit. De fapt ce este ea ? Etolog sau ecolog, biolog sau zoolog, scriitoare sau pictoriță, om de știință sau militant pe tărîm obștesc ? La această întrebare se poate da, se pare, un singur răspuns : este’ Joy Adamson și cauza pe care o slujește cu tot devotamentul de care e în stare este protecția naturii, ocrotirea faunei de pe planeta noastră. în cărțile ei „Născut liber" sau „Sfinxul pătat", Joy Adamson își descrie extrem de simplu și de sugestiv pupilele : leoaica Elsa și femela de ghepard Pippa. Oferind „Fondului Elsei" toate onorariile primite pentru cărți și pentru filmul turnat după „Născut liber", Joy Adamson a atras de partea ei un mare număr de oameni din întreaga lume. Acum fon

dul, în valoare de cîteva sute de mii de dolari, este folosit pentru crearea de noi rezervații.în • toamna anului trecut, Joy Adamson a făcut o vizită în Uniunea Sovietică și a fost , oaspete al. săptămînalu-, lui Nedelea, cu care prilej a acordat un interviu redactorului A. Avdeenko, clin care, reproducem și noi o .parte.
— Interviul dv. va fi publicat în pa

dina 13 a revistei noastre, i s-ă adresat ■ redactorul. Aveți vreo superstiție în le
gătură cu acest număr ?— Deloc ! E un număr bun, care îmi poartă noroc. Căci în Kenya, unde am realizat atît de multe lucruri, am venit la 13 mâi 1937. Sînt fericită Că'țrăiesB în mijlocul unei naturi minunate, căreia îi dau tot ce pot. Dar această lume nu e numai. frumoasă, ci și îngrijorătoare. Pentru că de ea sînt. legate o sumă de probleme’ care lansează mereu S.O.S.-uri. Ocrotirea animalelor sălbatice este o chestiune urgentă, care nu suferă amînare.

— Această problemă vă preocupă ca 
om de știință sau, simplu, ca om îndră
gostit de natură ?— Aș vrea să arăt că nu sînt de profesie om de știință. Dar am locuit în Africa circa 40 de ani și m-am ciocnit mereu de aceste lucruri. De multe ori oamenii uită că și ei fac parte din natură și că trebuie să se îngrijească de ea, să trăiască în pace cu ea. Ei nu au dreptul să se socotească superiori animalelor. Desigur, delfinul nu poate inventa elicopterul, dar el poate realiza lucruri de care noi nu sîntem capabili.

— Ce socotiți esențial în contactul cu 
pupilele dv. ?— Dragostea. Dacă omul care se ocupă de studierea animalelor nu le iubește, munca lui nu va fi încununată de succes, pentru că aceste făpturi vor începe să se comporte nefiresc, nu vor avea încredere în om, nu-i vor arăta nici o fărîmă de atașament.

— Ca să trăiești atît de aproape de 
animale sălbatice e nevoie, probabil, nu 
numai de dragoste pentru ele, ci și de 
un curaj ieșit din comun ? "— Aici nu e vorba de curaj. De obicei animalele sălbatice nu sînt primejdioase. Nu este exclus ca întîlnind un leu într-o pădure să te poți apropia de el și chiar să-i strîngi o labă. Dacă vede că omul nu este agresiv, că-i arată prietenie, nu-1 va ataca. Dar sînt și cazuri cînd animalele nu vor să fie tulburate. Și omul trebuie să înțeleagă 

acest lucru și să se depărteze, să nu se amestece în viața lor. Cînd se ajunge la această înțelegere reciprocă, nici chiar animalele cele mai sălbatice nu sînt primejdioase.
— Dar cum stau lucrurile cu leii care 

mănîncă oameni ?— Sînt excepții. De cele mai multe ori din slăbiciune, dintr-un defect fizic sau din cauza bătrîneții, cînd preferă o carne mai fragedă, fiarele încep să atace oameni. Și așa se face că o simplă întîmplare ajunge să se transforme în obișnuință. Totuși fenomenul este foarte rar în lumea animală.
— Ați avut și aveți mulțî prieteni 

printre patrupede. Dar care e animalul 
dv. preferat ? Unii oameni iubesc Cli
nii, alții păsările, o altă categorie pisi
cile. ..— Eu iubesc pisicile. Sălbatice, e a- devărat. Pentru că leii fac parte din familia felinelor. Ceea ce nu înseamnă că nu-mi plac păsările, bunăoară. Totuși am trăit foarte multă vreme în preajma animalelor sălbatice,- știu extrem de multe lucruri despre ele, de aceea spun că le prefer. După moartea .Elsei am hoțărît să nu mă mai atașez niciodată de un alt animal. Dar gheparzii sînt foarte deosebiți ca temperament și caracter de lei, îneît mi-am dat seama că. aș putea s-o iubesc pe Pippa fără a trăda memoria Elsei. îmi propun ca într-un .viitor apropiat să mă ocup, așa cum am făcut-o cu lei și gheparzi, de un leopard. Sînt convinsă că va fi o experiență foarte interesantă. Leoparzii au reacții fulgerătoare, imprevizibile. Sînt socotiți cei mai primejdioși reprezentanți ai felinelor sălbatice. Din cite știu nici un om nu s-a împrietenit pînă acum cu un leopard. S-au" făcut tentative, dar fără succes. Dar și despre lei se afirma că sînt foarte periculoși și incapabili de atașament față de om. Eu am dovedit contrariul. Cred că dacă animalelor li se dă libertate, desig^r>. în condiții de viață naturală pentru ele, nu li se reprimă instinctele,’nu se intervine în.viața lor atunci cînd ele n-p doresc, se poț obține mări succese chiar cu cele mai sălbatice și agresive.

Destinul 
unui jucător

în Brazilia este foarte răspîndită- pă
rerea că Garrincha a făcut pentru fot
balul național tot atît cit și Pele. Și 
de asemenea se recunoaște că destinul 
l-a nedreptățit cumplit pe cel dinții, o- 

-ferind în schimb totul celui de-ăl doilea. Căci Pele a devenit regele fotbalului și și-a asigurat o situație materială mai mult decît prosperă. Garrincha însă a jucat fotbal fără să se gîndeas- că Ia bani și societatea în care trăiește l-a pedepsit pentru această „ușurință" de neiertat. La sfîrșitul carierei sportive, el s-a trezit părăsit, uitat și nevoit să-și cîștige existența jucînd în echipe de mîna a două.Din cei aproape 39 de ani ai săi, Garrincha a dăruit 20 fotbalului. A făcut parte de două ori din echipele campioane mondiale ale țării sale și din cea mai bună selecționată a Braziliei din toate timpurile. „Era ușor ca o pasăre și 
iute ca vîntul“, își amintește despre Garrincha publicistul brazilian Luis Carlos Barreto. Iar’ Vincente Feolă, unul din cei mai talentați antrenori, sub conducerea căruia naționala Braziliei a cîștigat de două ori titlul de campioană mondială, mi-a spus :
— Garrincha, steaua fotbalului, s-a 
născut sub ochii mei. Prin mîinile me
le au trecut mulți jucători talentați, dar 
nici unul ca el. Nici un apărător n-a re
ușit să-i ia vreodată vreo minge.Manuel Francisco dos Santos s-a născut într-o familie săracă din orășelul Pao Grandi. în copilărie îi plăcea să prindă păsărele, dar în lațurile lui cădeau numai un fel de stăncuțe mici negre, numite garrincha. Din această cauză, una din surori l-a poreclit așa, fără să-și închipuie că fratele ei avea să devină celebru în lumea fotbalistică sub acest pseudonim.

Fenomenul Garrincha continuă să-i

■■MB
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intrige pe specialiști. Și pe bună drep
tate. Căci e greu de înțeles și de ex
plicat cum a putut el să joace fotbal 
și încă strălucit avînd piciorul drept 
cu 6 cm mai scurt decît stîngul. Dar 
în ciuda acestui defect congenital, în
că Ia 18 ani el îi uluia pe cunoscători 
prin ușurința cu care alerga pe teren 
și jongla cu mingea.Garrincha și-a dat toată măsura la clubul Botafogo. Numai după venirea lui, acest club, care pînă atunci nu strălucea deloc — se afla de obicei la mijlocul clasamentului — a început repede să cîștige campionatele din statul Gua- nabara, devenind clubul fruntaș al orașului Rio de Janeiro.

în interval de 13 ani, Garrincha a 
jucat pentru clubul lui în 700 de meciuri 
lipsind (din motive bine întemeiate) 
numai de la cinci competiții. O aseme
nea suprasolicitare ar fi putut distru
ge chiar și o mașină, dar încă un om ! Și în 1963 s-a'prbaus’ireparăb’ilul. Cu pu-' țin timp înainte de asta, Garrincha su- ' ferise un traumatism grav la un genunchi, pe care nu l-a tratat la timp, pentru că conducătorii clubului îl obligau să joacă mereu. în absența lui, Botafogo urma să primească ' pentru, meciurile disputate în străinătate numai 50 , la sută din sumele cuvenite."’ Dar în 1963 lucrurile nu mai puteau fi:amînate. A- șul balonului rotund,:trebuia operat de urgență și supus urnii tratament îndelungat. Mai marii clubului însă, au refuzat să pună la dispoziție.banii ne-’ ceșari pentru intervenția chirurgicală, stîrnind indignare și proteste puternice ; din păcate lucrurile s-au oprit aici.Garrincha nu mai putea să joace ca înainte, nu mâi avea perspective, îneît clubul l-a concediat. Fostă stea ă lui Botafogo a început astfel să pere- grineze dintr-o echipă într-alta, fiind din ce în ce mai prost remunerată. în cele din urmă a plecat’ să-și caute norocul în Europa, dar nici aici n-a avut . succes. ‘ “Meciul de adio organizat recent, în ■ cihstea legendarului Garrincha este rezultatul unei campanii desfășurate .mai bine de cinci ani de foștii lui Coechipieri Pele. Jairzinho, Tostao ș.a. Dar el seamănă mai degrabă cu o acțiune filantropică,, decît cu un meci care trebuie să sărbătorească retragerea de pe teren a unui mare fotbalist. Gu banii. aș dunați, Garrincha vrea să cumpere o . locuință pentru cele opt fiice ale lui,.Și mai are o veche dorință, aceea de a deveni antrenor. ’Pînă’acum însă,’ cum singur mărturisește, nimeni nu i-a făcut o ofertă în acest sens.

A. Burlak
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Cum poate să anunțe un submarin 
avariat că cere ajutor ?
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publică, din cauza caracterului lor dramatic. într-adevăr, multe echipaje de submarine și-au aflat moartea fără a li se putea da ajutorul necesar.Tocmai .de aceea,, cercetările în derea perfecționării sistemelor de semnalizare de la bordul submarinelor și în vederea construirii unor nave de salvare a submersibilelor și echipajelor aflate în primejdie au fost mult intensificate în ultimii ani. Grație acestor cercetări, s-au obținut unele rezultate. Dacă un submarin eșuează într-o zonă de mică adîncime, el poate semnala , accidentul printr-o antenă telescopică, precizînd poziția exactă a navei avariate. Dacă avaria7 se produce la adîncimi mai mari și echipajul navei a- junge la constatarea ,c,ă aceasta nu mai poate fi readusă lă suprafață cu mijloace proprii, se optează numai pentru salvarea echipajului.Pentru semnalarea poziției navei a- ■ variate este utilizată o geamandură specială aflată într-un lăcaș din interiorul submarinului și care, în momentul ivirii unei defecțiuni, printr-un mecanism special de desprindere, este lansată la suprafața apei. Geamandura este alcătuită dintr-un corp metalic foarțe rezistent — acoperit cu o vopsea luminescentă — în interiorul căruia se află un emițător-receptor radio, un bec electric pentru semnalizarea în timpul nopții, un cartuș fumigen, un telefon; și acumulatoare. Alimentarea apăratelor și a becului electric este făcută, fie cu ajutorul acumulatoarelor din geamandură, fie direct, din interiorul submarinului, prin cablul care leagă geamandura de submarin.
/

Ce origine are și ce înseamnă cu- 
vintul stress ?

constantin rusu 
București

RStress (constrîngere, forță, solicitare), este o expresie anglo-saxonă care definește orice agresiune din mediu sau o .stare de tensiune provocată de mediu împotriva căreia organismul trebuie să .. ■se .apere prin-reacții adaptațive de su- -■ prașolicitare a axului hipotalamo-hipo- fîzo-suprarenalian.Termenul este utilizat în două sensuri : a) psihiatric, care privește latura emoțională a efortului de adaptare și b) legat de perturbările neuroendocri-—__ ne și umorale provocate de factori nocivi. Termenul a fost propus de medicul canadian H. Selye.
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